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Vaaleissa on puhuttava 
rahasta
AHNEUDELLA ei ole mitään rajaa, kun katsoo aluevaltuus-
tojen ryhmärahaa ja kokouspalkkioita, joihin uppoaa yli 20 
miljoonaa euroa vuodessa.

Kokouspalkkiot vaihtelevat ympäri Suomea, mutta jos alue-
valtuutettu saa kokouspalkkiota korkeimmillaan 19 000 eu-
roa ja alimmillaan 4 000 euroa vuodessa, jotain on pahas-
ti pielessä.

Pelkästään omiin kokouspalkkioihinsa aluevaltuustot käyt-
tävät vuositasolla yli 14 miljoonaa euroa. Sen lisäksi valtuu-
tetuille tulevat korvaukset matkakuluista ja ansionmenetyk-
sistä. Tämän päälle tulee vielä ryhmäraha, johon hupenee 8,3 
miljoonaa euroa vuodessa.

Perussuomalaiset on alusta asti vastustanut ryhmärahaa, 
joka on piilotettua puoluetukea. Keskustan kallis hallinto-
himmeli on mahdollistanut tilaisuuden rahastaa veronmak-
sajia, eivätkä muut puolueet suostu luopumaan saavutetuista 
eduista. Tai edes keskustelemaan asiasta.

Perussuomalaiset yrittivät alentaa Satakunnan aluevaltuus-
ton kokouspalkkiota tuntuvasti, mutta tähän muut puolueet 
eivät suostuneet. SDP, kokoomus ja keskusta pitivät kynsin ja 
hampain kiinni korkeista palkkioista, ja perussuomalaisten 
esitys kaatui rytisten.

Sama toistui Varsinais-Suomessa, kun muiden puoluei-
den valtuutetut jopa nauroivat perussuomalaisille sen vuok-
si, että he eivät halunneet korottaa omia palkkioitaan. Perus-
suomalaiset esittivät myös ryhmärahasta luopumista, mutta 
esitys kaatui kokoomuksen, SDP:n, keskustan ja vihreiden 
toimesta. 

Omista eduista ei säästetä, sen sijaan omaishoitajilta voi-
daan ottaa pois silmää räpäyttämättä. Keski-Uudenmaan hy-
vinvointialue leikkaa omaishoidon palkkioita tänä vuonna 
niin, että omaishoidosta lähtee 400 000 euroa. Ei liene yllä-
tys, että Keusote on oppositiopuolueiden enemmistövallassa.

Tätäkään leikkausta ei olisi tarvinnut tehdä, jos Keusote 
olisi luopunut ryhmärahoista ja puolittanut kokouspalkkion-
sa. Päätös leikata omaishoitajilta on poliittinen arvovalinta, 
ja se kertoo omaishoitajille, ettei heidän työtään arvosteta.

Hallitus ei pysty vaikuttamaan palkkioiden määrään, koska 
hyvinvointialueet päättävät itse rahoituksen kohdistumisesta 
hyvinvointialueen sisällä. Perussuomalaisten puheenjohta-
ja Riikka Purra on kuitenkin vedonnut muihin puolueisiin, 
että nämä luopuisivat ryhmärahasta, jotta nämäkin miljoo-
nat voitaisiin siirtää asukkaiden kipeästi tarvitsemiin palve-
luihin.

Kuinka monta hoitajaa ryhmärahasta luopumisella voitai-
siin palkata? Kuinka monen omaishoitajan palkkiota voitai-
siin nostaa? Sitä on syytä miettiä äänestyskopissa.

P Ä Ä K I R J O I T U S

Kristiina Ovaskainen
Toimituspäällikkö

Pelkän ryhmärahan lopettamisella 
palkattaisiin monta hoitajaa

H yvinvointialueet ovat 
aloittaneet toimintansa 
haastavissa taloudelli-

sissa olosuhteissa, ja toiminta on 
toistaiseksi ollut raskaan tappiol-
lista. Valtionkonttorin ilmoitta-
mien lukujen perusteella hyvin-
vointialueet tekivät pelkästään 
viime vuonna yhteensä lähes 1,2 
miljardia euroa alijäämää.

Alueiden tämänhetkisen arvi-
on mukaan kertynyt alijäämäpot-
ti on kaikkiaan jopa 2,7 miljardia 
euroa. Jos hyvinvointialue ei pys-
ty kattamaan alijäämäänsä lain 
edellyttämällä tavalla, se voi jou-
tua valtiovarainministeriön arvi-
ointimenettelyyn, joka vähentää 
alueen itsenäisyyttä.

Terveydenhuollosta 
haetaan säästöjä

Samaan aikaan kun tervey-
denhuollosta haetaan säästö-
jä kaikkialla, hoitoon pääsemisen 
nopeus vaihtelee ja hyvinvoin-
tialuetyönantajalla on jopa ol-
lut vaikeuksia palkata riittäväs-
ti koulutettua terveydenhuollon 
henkilöstöä. Aluevaltuustoihin 
valittujen päättäjien palkkiot ovat 
vaivihkaa nousseet jo miljoona-
luokkaan.

Pelkästään omiin kokouspalkki-

Perussuomalaisia lukuun ottamatta johtavat 
poliitikot ovat kunta- ja aluevaalien alla sangen 
haluttomia keskustelemaan aluehallinnon palkkioi-
den, kulukorvausten ja ryhmärahojen leikkauksista. 
Näistä kuluista säästämällä voitaisiin kuitenkin 
merkittävästi purkaa hoitovelkaa ja samalla voitai-
siin keventää hoitotyötä tekevien terveydenhuol-
lon ammattilaisten kuormaa.

oihinsa aluevaltuustot käyttävät 
vuositasolla yli 14 miljoonaa eu-
roa. Sen lisäksi valtuutetuille tu-
levat korvaukset matkakuluista 
ja ansionmenetyksistä.

Palkkioiden taso vaihtelee mo-
ninkertaisesti eri puolilla Suo-
mea. Suurimmillaan kokous-
palkkiot ovat 19 000 euroa, 
pienimmillään 4 000 euroa val-
tuutettua kohti vuodessa.

Useita erilaisia 
hillotolppia

Hyvinvointialueil-
la on erilaisia hillo-
tolppia. Viimeisten 
parin vuoden ai-
kana alueet ovat 
myös törsänneet 
huikeita sum-
mia valtuusto-
jensa poliittis-
ten ryhmien 
tukemiseen.

Kyse on 
niin sano-

Aluevaltuustojen hillotolppiin hupenee vuodessa  yli 20 miljoonaa euroa

Perussuomalaiset 
laittaisivat alue-
valtuustot säästö-
kuurille.
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Pelkän ryhmärahan lopettamisella 
palkattaisiin monta hoitajaa

Alueita on kaikkiaan 21, ja ne 
kaikki maksavat ryhmärahaa 
aluevaltuustonsa ryhmille. 

Pikkusummista ei ole kyse, sillä 
vuositasolla ryhmärahaan hupe-
nee jopa 8,3 miljoonaa euroa.

Ryhmärahoja on käytetty esi-
merkiksi toimistohenkilökunnan 
palkkoihin, toimitilojen vuokriin 
ja ulkopuolisten palvelujen os-
tamiseen. Lisäksi rahaa on käy-
tetty kalustohankintoihin, kuten 
puhelimien ja läppärien osta-
miseen. Esimerkiksi Kanta-Hä-
meessä maksetaan aluevaltuusto-
ryhmälle 5 000 euroa jokaisesta 
valtuutetusta.

Päijät-Hämeessä valtuustoryh-
mille annettiin rahallista tukea 4 
000 euroa ryhmää kohti. Lisäksi 
jokaisesta valtuutetusta makset-
tiin 3 043 euroa.

Palkkioista säästämällä 
lisää palveluja

Samaan aikaan kun sote-
alueilla haetaan säästö-
jä, perussuomalaisia lu-
kuun ottamatta johtavat 
poliitikot ovat kunta- 
ja aluevaalien alla san-
gen haluttomia keskus-
telemaan aluehallinnon 
palkkioiden, kulukor-
vausten ja ryhmäraho-
jen leikkauksista. Näis-
tä kuluista säästämällä 

voitaisiin kuitenkin parantaa ja 
lisätä palveluja ja samalla keven-
tää hoitotyötä tekevien tervey-
denhuollon ammattilaisten kuor-
maa.

Karkeasti arvioiden ryhmära-
halla kustannettaisiin noin 1 700 
sairaanhoitajan kuukausipalk-
kakustannukset eli 150 sairaan-
hoitajan vuosipalkkakustannuk-
set. Tai vaihtoehtoisesti voitaisiin 
kattaa 1 600 van-
huksen kokopäi-
vähoidon kuukau-
sikustannukset eli 
noin 130 vanhuk-
sen kokopäivähoi-
don koko vuosi-
kustannukset.

Jos korkeat ko-
kouspalkkiot puo-
litettaisiin, saa-
taisiin käyttöön          
7 miljoona euroa. Sillä rahal-
la voitaisiin kattaa yli 1 500 sai-
raanhoitajan kuukausipalkkakus-
tannukset eli 130 sairaanhoitajan 
vuosipalkkakustannukset.

Mikäli aluevaltuutetut lopettai-
sivat ryhmärahan ja puolittaisivat 
palkkionsa, voitaisiin näillä sääs-
töillä rahoittaa 250 vanhuksen 
kokopäivähoito tai palkata 280 
sairaanhoitajaa.

Purra: Aluevaltuustorahat 
lopetettava

Hyvinvointialueiden rahoi-
tus perustuu valtion rahoituk-
seen. Alueiden rahoitus on yleis-
katteellista, eli hyvinvointialueet 
päättävät itse rahoituksen koh-
distumisesta hyvinvointialueen 
sisällä. Näin ollen aluevaltuus-
toilla olisi mahdollisuus osallis-

tua palvelujen rahoituksen vah-
vistamiseen omia palkkioitaan 
leikkaamalla – mikäli tahtoa löy-
tyy.

Valtiovarainministeri Riik-
ka Purra katsoo, että alueilla tu-
lee olla kyky tehostaa omaa ta-
louttaan.

- Alueiden pitää leikata sellai-
sia menoja, jotka eivät ole vält-
tämättömiä. Jos on varaa suuriin 

aluevaltuustorahoihin, 
kokouspalkkioihin, pääl-
lekkäisiin rakenteisiin, 
leikattavaa vielä löytyy.

Purra vetoaakin muihin 
puolueisiin, että ne olisi-
vat valmiita lopettamaan 
puoluetukeen rinnastet-
tavat aluevaltuustora-
hat, jotta summat voitai-
siin siirtää asukkaiden 
kipeästi tarvitsemiin pal-

veluihin.
- Alueilla käytettiin vuonna 

2023 pelkästään puolueiden tu-
kiin ja kokouspalkkioihin yli 20 
miljoonaa euroa vuodessa. Valtio 
tai valtiovarainministeriö ei voi 
puuttua itsehallinnollisten alu-
eiden aluevaltuustorahoihin, ko-
kouspalkkioihin tai erilaisten ja-
ostojen, valiokuntien ja muiden 
himmelirakenteiden määriin. Ai-
nakaan ennen kuin ollaan arvi-
ointimenettelyssä eli tiukassa 
talouden ohjauksessa, tarkkailu-
luokalla.

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVAT LEHTIKUVA JA 
PS ARKISTO

tusta ryhmärahasta, jota on sa-
nottu myös demokratiarahaksi. 
Se on tarkoitettu valtuustoryh-
mien omaan toimintaan, ja sillä 
voidaan eri tavoin edistää myös 
alueen asukkaiden osallistumis-

ta ja vaikutus-
mahdolli-

suuksia.       

Aluevaltuustojen hillotolppiin hupenee vuodessa  yli 20 miljoonaa euroa

"Kanta-
Hämeessa 
maksetaan 
ryhmärahaa 
5 000 euroa 
jokaisesta 
valtuutetusta.

Riikka Purra vetoaa 
muihin puolueisiin, 

että nämä luopuisivat 
aluevaltuustojen 

ryhmärahasta.

"Alueiden 
pitää leikata 

sellaisia menoja, 
jotka eivät ole 

välttämättö-
miä."
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Kaisa Juuso aloitti kesällä 2023 työn-
sä uuden hallituksen sosiaali- ja ter-
veysministerinä suuren järjestelmä-

muutoksen alussa. Juuso sai johdettavakseen 
edellisen hallituksen valmisteleman sosiaa-
li- ja terveydenhuollon uudistuksen kokonai-
suuden.

Soteuudistus on Suomessa historiallisen 
laaja hallinnollinen ja toiminnallinen reformi, 
joka käynnistyttyään on vaatinut merkittävää 
työpanosta uusilta hyvinvointialueilta ja myös 
Suomen valtiojohdossa.

Pitkälti palveluiden rahoitukseen liitty-
vät poliittiset väännöt ovat viime aikoina hal-
linneet julkista keskustelua tilanteessa, jossa 
palvelujen turvaamisen ja parantamisen ohel-
la Suomen hallituksen keskeisenä tehtävänä 
kulkee samalla valtiontalouden tasapainotta-
minen ja julkisen velan vakauttaminen. Hal-
litus tavoittelee kaikkiaan 9 miljardin sopeu-
tuksia julkiseen talouteen.

Taloudellisista haasteista huolimatta hy-
vinvointialueiden kokonaisrahoitus kuiten-
kin nousee tänä vuonna runsaalla 2 miljardil-
la eurolla, Juuso muistuttaa.

Sosiaali- ja terveysministeri Kaisa Juuso johtaa hallituksessa 
historiallisen laajaa sosiaali- ja terveyspalveluiden uudistus-
ta. Taloudellisten paineiden keskellä tavoitteena on saada 
järjestelmästä lisää tehoja ja parempaa vastinetta veronmak-
sajien rahoille sekä sujuvampia sotepalveluja koko kansalle. 
Etenkin hoitoon pääsyä nopeutetaan ja hoidon jatkuvuutta 
parannetaan tällä hallituskaudella. 

Sosiaali- ja terveysministeri Kaisa Juuso:

- Avainkysymys on nyt se, 
millaisen sotejärjestelmän ha-
luamme olevan viiden vuoden 
kuluttua ja miten voimme itse 
vaikuttaa siihen. Hyvien käy-
täntöjen jakaminen ja sovelta-
minen alueilla voi merkittäväs-
ti parantaa palveluiden laatua 
ja vaikuttavuutta ja siten myös edistää talo-
udellisten haasteiden ratkaisua, Juuso pai-
nottaa.

 
Omalääkärimalli tulee

 
Sotekokonaisuus muotoutuu edelleen tällä 

hallituskaudella. Hallitus tekee samalla mer-
kittäviä toimia hoitoon pääsyn parantami-
seksi ja hoidon jatkuvuuden vahvistamiseksi. 
Viime vuoden lopussa Juuso kertoi omalääkä-
rimallista, joka on toteutumassa jo tällä halli-
tuskaudella.

Omalääkärimallin edistäminen on samalla 
osa hallitusohjelmaa. Omalääkärimalli on jo 
käytössä esimerkiksi Tanskassa, Norjassa, Vi-
rossa ja monissa Keski-Euroopan maissa.

Juuso sanoo, että tavalliselle kansa-
laiselle omalääkärimallin keskeisin 
etu ja hyöty on hoidon jatkuvuus ja 
potilaan näkökulmasta samalla myös 
sujuvuus.

- Kun potilaan ja häntä hoitavan 
lääkärin välillä on pysyvä hoitosuhde, 
lääkäri tuntee potilaan hoitohistori-
an jo ennalta eikä jokaisen vastaanot-
tokäynnin alussa mene aikaa siihen, 
että lääkäri selvittää potilaan aiem-

paa hoitotilannetta. Näin turhilta tutkimuk-
silta vältytään ja myös etävastaanottoja voi-
daan hyödyntää turvallisemmin.

Hallitus asetti jo tammikuussa omalääkäri-
ohjelman johtoryhmän, joka kokoontui en-
simmäisen kerran helmikuun alussa.

- Eri hyvinvointialueilla on jo vaihtelevassa 
laajuudessa käytössä erilaisia omalääkäri- ja 
omatiimimalleja, ja tavoitteena on, että halli-
tuskauden lopulla mahdollisimman moni hy-
vinvointialueiden asukas on omalääkäri- tai 
omatiimimallin piirissä, Juuso sanoo.

 
Verorahoille parempaa 
vastinetta ja säästöjä

 
Suomessa käytetään tänä vuonna lähes 26 

"Suomessa 
käytetään tänä 
vuonna lähes 
26 miljardia 
euroa hyvin-
vointialueiden 
menoihin.

Omalääkärimalli on 
kustannustehokas ja 
tuo samalla sujuvampaa 
hoitoa koko kansalle

Ministeri Juuso pitää lääkäreiden koulutuspaikkojen määrän lisäystä oikeansuuntaisena
ja jopa välttämättömänä toimena. Hyvin-

vointialueiden
kokonaisrahoitus

nousee tänä 
vuonna runsaalla 

2 miljardilla
eurolla.
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miljardia euroa hyvinvointialueiden menoi-
hin. Summa vastaa noin kolmasosaa valtion 
kokonaiskustannuksista, joten selvää on, että 
myös sotepalveluihin kohdistuu säästöjä. Se 
ei automaattisesti kuitenkaan tarkoita pal-
veluiden heikentymistä, koska monia asioita 
voidaan tehdä joustavammin ja tehokkaam-
min myös vähemmällä rahalla.

Sujuvamman ja paremman palvelun myötä 
omalääkärimalli tuo mukanaan parempaa ja 
tehokkaampaa vastinetta veronmaksajan ra-
hoille sekä säästöjä.

Juuso toteaakin, että kustannussäästöt hy-
vinvointialueiden toimintaan tulevat pitkäl-
ti nimenomaan hoidon jatkuvuuden ja siten 
myös vaikuttavuuden parantumisen muo-
dossa.

- Lisäksi saman lääkärin hoitaessa potilas-
ta etävastaanottoja voidaan hyödyntää ai-
empaa useammin. Esimerkiksi laboratorio-
tutkimuksia voidaan tarvita vähemmän ja 
vastaanottokäynnit voivat olla lyhyempiä, 
minkä lisäksi hoitoon pääsyn parantuessa po-
tilaan vaivat pystytään hoitamaan varhaisem-
massa vaiheessa ja lähetteitä kalliiseen eri-
koissairaanhoitoon tulee vähemmän.

- Tärkein kustannussäästö koko yhteiskun-
nan kannalta tulee kuitenkin silloin, kun vä-

estö pysyy hoidon jatkuvuuden ja vaikutta-
vuuden tehostuessa terveempänä.

 
Suomi saa lisää lääkäreitä

 
Lääkärien saatavuuden haasteet ovat jo vuo-

sikausia olleet ongelma ympäri Suomea. Hal-
litus on kuitenkin tehnyt toimia tilanteen 
korjaamiseksi: lääkärikoulutukseen johtavia 
aloituspaikkoja lisättiin tälle vuodelle 70 kap-
paletta. Lääkärin koulutus kestää useita vuo-
sia, joten vaikutus alkaa näkyy vahvemmin 
vasta muutamien vuosien kuluttua, seuraaval-
la hallituskaudella.

Suomessa keinona lääkäripulaan vastaami-
seen on esitetty myös ulkomaisten lääkärien 
rekrytointia, vaikka toisaalta vaihtoehtona on 
myös nostaa maltillisesti kotimaista koulutus-
kapasiteettia.

Ministeri Juuso pitää nykyistä koulutus-
paikkojen määrän lisäystä oikeansuuntaise-
na ja jopa välttämättömänä toimena.

- Meidän on tasapainoiltava yhtäältä lääkä-
ripulan ja toisaalta yliopistojen koulutuskapa-
siteetin välillä.  Lääkärikoulutukseen sisältyy 
monia muita koulutusaloja enemmän pien-
ryhmäkoulutusta ja kliinistä harjoittelua, jo-
ten ryhmien kasvattaminen on hankalam-

paa kuin niillä koulutusaloilla, joissa opinnot 
koostuvat pääosin verkkokursseista ja kirja-
tenteistä.

 
Hoitoalan vetovoimaa 
on kasvatettava

 
Hyvinvointialueilla tarvitaan jatkossa myös 

yhä enemmän hoitajia, joiden palkkaaminen 
on ollut niin ikään osin haasteellista, vaikka 
tilanne on erilainen kuin lääkärien kohdalla.

Suomessa sanotaan olevan hoitajapula, vaik-
ka samaan aikaan Suomessa moni alalle kou-
luttautunut hoitaja on vain vaihtanut eri alan 
töihin tai lähtenyt Norjaan töihin. Monet naa-
purimaihin lähtijöistä Juuso toivottaisikin 
mielellään takaisin töihin Suomeen.

Ministerin mukaan keskeistä on nyt vastata 
hoitajien omiin näkemyksiin, kuunnella hei-
tä ja kehittää työolosuhteita ammattikunnan 
omien toivomusten mukaisesti, sillä hoitajille 
on kysyntää myös yksityissektorilla.

Ministeri Juuso 
uskoo omalääkäri-
mallin lisäävän 
suomalaisten 
hyvinvointia.
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- On selvää, että julkiselle puolelle on vai-
keaa saada hoitajia töihin, jos yksityinen sek-
tori tarjoaa joustavammat mahdollisuudet 
vaikuttaa omaan työhönsä. Siksi on jatkos-
sa varmistettava, että hoitajat voivat keskittyä 
varsinaiseen hoitotyöhön, jolloin heillä on tu-
kena riittävä muu henkilöstö ja tietojärjestel-
mät tukemassa työtä sen sijaan, että järjes-
telmät vaikeuttavat sitä. Hoitajien on voitava 
vaikuttaa muun muassa työvuoroihinsa elä-
mäntilanteidensa mukaan, ja heillä on koko 
ajan oltava mahdollisuus tehdä työnsä hyvin.

Väestön ikääntyessä ja nykyisten hoitajien 
eläköityessä tilanne voi kehittyä hyvin haasta-
vaksi, jos hoitoalan ammattien vetovoimasta 
ei huolehdita. Hoitajien työolosuhteisiin vai-
kuttaminen on siis keskeisen tärkeää sotejär-
jestelmän toimivuuden kannalta.

- On tärkeää ymmärtää, että hoitajapula ja 
sen taustalla olevat syyt vaihtelevat paljon 
alueittain. Juuri tällä hetkellä Suomessa on 
paikoin työttömiä hoitajia alueiden YT-neu-
vottelujen seurauksena. Suomessa on myös 
paljon koulutettuja hoitajia, jotka eivät tee 
työtä hoitoalalla vaan jossain ihan muualla.

 
Kuntapolitiikka tauolle

 
Sosiaali- ja terveysministeri Juuso on torni-

olainen toisen kauden kansanedustaja. Hänet 
valittiin eduskuntaan ensimmäisellä yrittä-
mällä vuoden 2019 vaaleissa.

Ennen poliittista uraansa Juuso on työsken-
nellyt muun muassa kansainvälisen sairaan-
hoidon erityisasiantuntijana Ruotsissa För-
säkringskassanin kansainvälisessä yksikössä 
ja tätä ennen sairaanhoitajana eri paikkakun-
nilla. Juusolla on psykiatrisen sairaanhoitajan 
koulutus Lapin ammattikorkeakoulusta vuo-
delta 2010. Lisäksi hän on suorittanut filoso-
fian kandidaatin tutkinnon käyttäytymistie-
teissä Tukholman yliopistossa vuonna 1986 ja 
vakuutustutkinnon vuonna 1994.

Juuso on myös Tornion kaupunginvaltuu-

tettu vuodesta 2012 sekä Tornion kaupungin-
hallituksen jäsen vuodesta 2017 saakka, eli 
takanaan Juusolla on kolme kautta Tornion 
valtuustossa.

Seuraavan valtuustokauden ajaksi Juuso on 
väistymässä syrjään kuntapolitiikasta – aina-
kin toistaiseksi.

- Kiitos luottamuksesta kaikille minua vuo-
sien saatossa äänestäneille! Tällä kertaa en 
ole ehdolla kuntavaaleissa. Ministerin työ 
on niin vaativaa, että omasta jaksamisesta on 
huolehdittava. Koska en ehtisi täysipainoises-
ti perehtymään kunnan asi-
oihin, jätän ainakin tämän 
vaalikauden väliin. Perussuo-
malaisilla on kuitenkin mon-
ta hyvää ehdokasta Torni-
ossa.

 
Opposition kritiikki 
kumisee tyhjyyttään

 
Sosiaali- ja terveysminis-

terin työ on erityisen paineen alla etenkin 
vasemmisto-opposition lennokkaan, usein 
katastrofihakuisen retoriikan vuoksi. Minis-
teriaitiossa tai julkisuuden kautta Juuso saa 
usein kuulla mitä erikoisempia väitteitä mil-
loin lähipalveluiden alasajosta, milloin sairaa-
loiden sulkemisesta.

Oppositio kritisoi usein asioita, jotka ovat 
suoraa seurausta opposition itsensä viime 
kaudella luoman sotemallin perusratkaisuis-
ta ja siinä luoduista rakenteista, Juuso muis-
tuttaa.

- Nämä ongelmat pystyttiin keskeisiltä osin 
ennustamaan jo siinä vaiheessa, kun sotemal-
lia käsiteltiin eduskunnassa, ja moni niistä 
nostettiinkin esiin jo eduskuntakäsittelyn ai-
kana tekemissämme vastalauseissa.

- Tämän hallituksen aloittaessa työnsä hy-
vinvointialueet olivat toimineet vasta puoli-
sen vuotta, mutta siitä huolimatta tilanne oli 
vaikea alusta asti. Esimerkiksi rahoitukseen 
ja siirtymätasaukseen liittyvät ongelmat ovat 
sellaisia, joihin silloinen hallitus olisi voinut 

omilla ratkaisuillaan vaikuttaa, kun taas hen-
kilöstöpula on sellainen ongelma, jonka kans-
sa kaikki joutuvat elämään valituista ratkai-
suista riippumatta, Juuso sanoo.

Oppositio tuntuukin unohtavan usein sen, 
että sotejärjestelmä ei ole yhden hallituskau-
den luomus eikä kaikkea ole mahdollista kor-
jata sormia napsauttamalla.

- Me aloitimme heidän (oppositiopuoluei-
den) luoman mallin pohjalta ja olemme 
tehneet parhaamme järjestelmän viko-
jen korjaamiseksi käytettävissä olevan 
rahoituksen ja henkilöstön rajoissa. 
Työ etenee koko ajan, ja teemme kai-
ken voitavamme, jotta hallituskauden 
lopussa kansalaisilla olisi käytössään 
paremmat ja vaikuttavammat palvelut 
kuin kauden alussa ja palveluita tuot-
taisi motivoitunut ja työhönsä tyytyväi-
nen henkilöstö, Juuso sanoo.

 
Kepu ja Liike Nyt tekivät 
epärehellisen välikysymyksen

 
Aika usein oppositio kritisoi hallitusta asi-

oista, joihin se itse voisi vaikuttaa hyvinvoin-
tialueiden hallituksissa ja valtuustoissa, Juu-
so sanoo.

- Alueiden itsehallinnollinen rooli ja rahoi-
tuksen yleiskatteellisuus ovat soteuudistuk-
sen tärkeitä peruspilareita. Yleiskatteelli-
nen rahoitus tarkoittaa käytännössä sitä, että 
alueet saavat valtiolta tietyn rahasumman 
vuosittain ja päättävät sen kohdistamisesta 
itsenäisesti eri sektoreille eli esimerkiksi pe-
rusterveydenhuoltoon, erikoissairaanhoitoon, 
vanhuspalveluihin, vammaispalveluihin ja 
lastensuojeluun.

Hyvänä esimerkkinä tästä on keskustan ja 
Liike Nytin äskettäin eduskunnassa jättämä 
välikysymys vanhushoivan tilanteesta. Ma-
nööveri näyttäytyy poliittisena epärehellisyy-
tenä, sillä tosiasiassa kepulla ja muilla oppo-

"Hoitajien on saatava 
keskittyä hoitotyöhön"
››

Ministerin tavanomaiseen työpäivään kuuluu myös paljon tapaamisia 
eri tahoja edustavien toimijoiden kanssa.

"Suomessa 
on voitava ikääntyä 

arvokkaasti,
 ja se vaatii 

pitkäjänteistä 
työtä."

""Hoitaja-
pula ja sen 
taustalla ole-
vat syyt vaihte-
levat paljon alu-
eittain."
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sitioryhmillä olisi itsellään avaimet käsissään 
parantaa hoivapalveluita aluevaltuustois-
sa esimerkiksi leikkaamalla ryhmärahoista 
ja palkkioista. Oppositiopuolueilla on enem-
mistövalta peräti 18 hyvinvointialueella Suo-
messa.

Esimerkiksi Keski-Uudenmaan hyvinvointi-
alue Keusote teki äskettäin päätöksen alentaa 
omaishoidon palkkioita. Leikkauksilla tavoi-
tellaan alueella 400 000 euron säästöjä. Hal-
lituspuolueita päätöksestä on turha syyttää, 
sillä Keusote on oppositiopuolueiden enem-
mistövallassa.

Keusoten aluevaltuustossa on 69 paikkaa, 
joista oppositiopuolueilla SDP, keskusta, vih-
reät, vasemmistoliitto ja Liike Nyt on yhdessä 
enemmistö eli 35 paikkaa. Hallituspuolueis-
ta Keski-Uudellamaalla on edustus perussuo-
malaisilla, kokoomuksella ja kristillisdemo-
kraateilla, ja paikkoja on yhteensä 30.

 
Ministerin aika on kortilla

 
Median kiinnostus on luonnollisesti myös 

suurta. Juuso sanoo kuitenkin priorisoivansa 
omaa työtään, ja median tapaamiset järjesty-
vät, jos niille on aikaa.

- Normaali työpäivä alkaa kello kahdeksan 
aamulla ja jatkuu vähintään kello viiteen, jon-
ka jälkeen työ jatkuu vielä kotona etäkokouk-
silla tai sähköpostia läpikäymällä. Aika usein 
työpäivä venyy pidempään esimerkiksi halli-
tuksen iltakoulujen vuoksi.

- Työaika jakaantuu ministeriön ja eduskun-
nan välillä. Eduskunnassa osallistun täysis-
tuntoihin, perussuomalaisten jokaviikkoiseen 
ryhmäkokoukseen ja sitä seuraavaan kysely-
tuntiin.

Ministerin tavanomaiseen työpäivään kuu-
luu myös kokousten vetämistä ja palavere-
ja osastopäälliköiden ja lainvalmistelijoiden 
kanssa sekä paljon tapaamisia eri tahoja edus-
tavien toimijoiden kanssa.

- Minulle tulee paljon pyyntöjä tilaisuuksien 
avauspuheenvuoroista ja kutsuja eri tapahtu-
miin. Työtehtäviini kuuluu myös kansainväli-
siin kokouksiin osallistuminen silloin kun ai-
hepiiri liittyy sosiaali- ja terveyspolitiikkaan, 
Juuso sanoo.

 
Töitä riittää seuraavallekin 
hallitukselle

 
Ministeri Juuso pyrkii pitämään suoraa yh-

teyttä äänestäjiinsä vaalien välillä. Hän saakin 
runsaasti kansalaispalautetta, useimmiten 
sähköpostilla ja eri somekanavissa.

- Saan palautteena sekä ruusuja 
että risuja. Eniten jäävät mieleen 
ne rohkaisevat palautteet, jois-
sa selkeästi ymmärretään mi-
nisterin rooli ja vastuualue. 
Kirjoitan itse kolumneja ja 
blogeja sekä keskustelen eri 
somekanavissa ja perussuo-
malaisten tapahtumissa. 
Osallistun myös säännöl-
lisesti erityyppisiin etä-
kokouksiin, joissa infor-
moin ajankohtaisista 
aiheista sekä vastaan 
minulle esitettyihin 
kysymyksiin.

Tämän lehden il-
mestyessä hal-
lituskausi on 
puolivälissä. 
Kaikissa minis-
teriöissä monet 

työt ja hankkeet etenevät omalla painollaan 
hallitusten vaihtuessa. Juuso muistuttaa, että 
monen hallitusohjelmaan kirjatun uudistuk-
sen eteenpäinvieminen vaatiikin työn jatku-
mista myös seuraavalta hallitukselta.

- Palveluverkon uudistaminen ja hoito-
henkilöstön riittävyys ovat tällä omalla vas-
tuualueellani keskeisimmät haasteet myös 
tulevaisuudessa: kun väestö keskittyy kasvu-
keskuksiin ja niiden ulkopuolella asuva vä-
estö ikääntyy, on pohdittava, kuinka järjes-
tetään haja-asutusalueille yhdenvertaiset 
palvelut.

- Myös seuraava hallitus joutuu aikanaan 
pohtimaan ratkaisuja ikääntyvän väestön kas-
vavan hoidon tarpeen ja kustannuspainei-
den aiheuttamiin haasteisiin samaan aikaan, 
kun tulevat ikäluokat ovat entistä pienempiä 
ja sotealalle tarvitaan uusia, motivoituneita 
työntekijöitä. Suomessa on voitava ikääntyä 
arvokkaasti, ja se vaatii pitkäjänteistä työtä 
myös seuraavilta poliittisilta päättäjiltä.

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVAT NINA SUSI JA PS ARKISTO

7

Ministeri Juuso 
pyrkii pitämään 
suoraa yhteyttä
äänestäjiinsä vaalien 
välillä.

Kaisa Juuso ker-
too ministerin työn 
olevan niin kiireis-
tä, että hän jää 
pois kuntapoli-
tiikasta - ainakin 
toistaiseksi.
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M etsästyskoira Kiira il-
moittaa isäntäväelle 
haukkumalla, jos Lep-

pävirralla sijaitsevan maalaista-
lon pihapiiriin saapuu vieraita.

Pohjoissavolaisissa maisemis-
sa on pakkasta helmikuun puoli-
välissä noin kymmenen astetta. 
Mäkeläksi nimetyn tilan päära-
kennusta, navettaa sekä aittaa 
ympäröi avara ja lumivalkoinen 
peltomaisema.

Asuinrakennuksen lähistöllä si-
jaitsevassa ulkotarhassa käysken-
telee viisi hevosta, joita voi tark-
kailla tupakeittiön ikkunoista. 
Kodikkaassa tuvassa leijuu vas-
taleivotun pullan ja ruisleivän 
tuoksu. 

Talossa asuu Heidi Herrasen ja 
Petri Ritvasen kahdeksanhenki-
nen uusioperhe.

- Kolme nuorimmaista las-
ta käyvät alakoulua, neljäs lapsi 
on ysiluokalla ja viides opiskelee 
ammattikoulussa. Vanhin lapsis-
ta on jo muuttanut omilleen, Her-
ranen kertoo.

Hän on ammatiltaan lähi-
hoitaja ja sivutoiminen maata-
lousyrittäjä. Haastatteluhetkel-
lä kokousmatkalla ollut Petri on 
metallialan työntekijä ja järjes-
tyksenvalvoja.

- Kihlajaiset on jo vietetty, ja 
elämme avoliitossa. Päätyöm-
me lisäksi kasvatamme ravivar-
soja, mutta siinä on tällä hetkellä 
menossa suvantovaihe, Herra-
nen sanoo.

Kotieläinten joukkoon kuuluu 
myös yhteensä kolme koiraa, kak-

Lähihoitajana ja sivutoimisena maatalousyrittäjänä 
työkentelevän Heidi Herrasen mielestä suomalaiset 
pitää työllistää ennen kuin ulkomailta rahdataan 
hoitoalan työvoimaa.

Lähihoitaja vaatii hoitajilta suomen kielen taitoa

si kissaa ja neljä kanaa.
 

Kotihoito tuo 
turvaa ja tukea

 
Pohjois-Savon hyvinvointialu-

een kotihoidossa työskentelevä 
Herranen näkee kotonaan asuvi-
en vanhusten sekä 
muiden asiakkai-
den arjen iloineen 
ja suruineen.

- Työalueenani 
on Leppävirta, ja 
suurin osa asiak-
kaista on ikäänty-
neitä, yksinäisiä ja 
muistisairaita ih-
misiä. Heidän pa-
ras hoitopaikkansa on olla kotona 
niin kauan kuin siihen on voima-
varoja ja se on turvallista, Herra-
nen sanoo.

Hän muistuttaa, että kotihoito 
tekee arvokasta hoitotyötä, vaik-
ka työpäivän aikana voi olla 20 
eri käyntipaikkaa ja aikaa on ra-

jallisesti.
- Seuraamme päivittäin, mi-

ten asiakkaat pärjäävät kotona. 
Useassa tapauksessa vai-
mo on hoitanut puoli-
soaan ja mies on nukku-
nut pois. Sitten on tullut 
romahdus ja ehkä havai-
taan muistisairaus, jos-
sa on monta eri tasoa. 
Koti on kuitenkin tuttu 
paikka toimia, ja asumi-
nen onnistuu tukitoimien 
avulla.

 
Kielitaito on 
elintärkeää

 
Suomen lähi- ja perushoitaja-

liitto SuPer julkaisi alkuvuodes-
ta jäsenkyselyn, jonka mukaan 
vieraskielisten hoitajien heik-

ko suomen kielen taito aiheuttaa 
runsaasti vaaratilanteita ja poti-
lasvahinkoja.

Peräti yli puolet kyselyyn vas-
taajista kertoi havainneensa huo-
nosta kielitaidosta johtuvia vaa-
ratilanteita. Ne liittyivät eniten 
tiedonkulkuun ja kommunikoin-
tiin, lääketurvallisuuteen sekä 
muuhun hoitotyöhön.

- Miten esimerkiksi lääkitys on-
nistuu ja vaarantuuko potilas-
turvallisuus, jos kielitaito ei ole 
riittävä? Savossa heikosti suo-
mea taitava hoitotyöntekijä voi 
olla jopa shokki asiakkaille, kun 
ei ole totuttu monikulttuurisuu-
teen kuten Etelä-Suomessa, Her-
ranen sanoo.

Kyselyyn vastaajat kertoivatkin, 
että potilaiden on usein vaikea 
ymmärtää vieraskielisiä hoitajia 

"Kotihoito
tekee arvokasta 

hoitotyötä, 
vaikka työpäivän 
aikana voi olla 
20 eri käynti-
paikkaa.

”Asiakkaan on saatava 
turvallista hoitoa”

"Miten 
esimerkiksi 

lääkitys onnistuu,
jos kielitaito 

ei ole 
riittävä?"

Peräti yli puolet SuPerin kyselyyn vastanneista hoitajista kertoi 
havainneensa huonosta kielitaidosta johtuvia vaaratilanteita.
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ja päinvastoin. Herrasen mielestä 
ulkomaalaisten hoitajien täytyy 
osata suomen kieltä.

- Tämä on erityisen tärkeää, 
kun työskennellään vanhusten 
kanssa. Esimerkiksi muistisai-
raan kanssa voi tulla hankaluuk-
sia, jos ei ole yhteistä kieltä. Suo-
men kielen osaamisen pitää olla 
sillä tasolla, että asiakas kokee 
saavansa turvallista hoitoa, Her-
ranen vaatii.

 
Työpaikkoja 
suomalaisille

 
SuPerin kyselyssä puutteelli-

nen kielitaito korostui erityises-
ti ulkomailta aktiivisesti rekry-
toitujen työntekijöiden kohdalla. 
Heidän osaltaan 80 prosenttia 
vastaajista arvioi kielitaidon riit-

tämättömäksi.
- Ensin pitäisi työllistää suo-

malaiset ennen kuin ulkomaalai-
sia aletaan rahtaamaan Suomeen, 
Herranen toteaa ja jatkaa:

- Kotihoidossa työtä tehdään 
yksin asiakkaan kotona, mutta 
palvelutalossa työparin voi olla 
helpompi katsoa heikosti suomea 
osaavan työskentelyä. Tämä li-
sää huomattavasti kielitaitoisen 
hoitajan vastuuta hoitotyön to-
teutumisesta oman työpanoksen-
sa lisäksi.

Herrasen mielestä hoitotyön 
houkuttelevuuden lisäämises-
sä palkkauksella on iso merkitys, 
mutta myös hoitotyön käytäntei-
tä pitäisi kehittää kriittisellä ot-
teella, antaa työntekijöille opis-
kelumahdollisuuksia ja panostaa 
hyvään johtamiseen.

Ruuan valmistami-
nen omassa keit-
tiössä ja einesten 
jättäminen kau-
pan hyllyyn tuntuu 
suurperheen kuk-
karossa.

Herrasen 
mielestä 
hoitotyön
houkuttele-
vuuden 
lisäämisessä
palkkauksella 
on iso 
merkitys.

 
Perussuomalaisuus 
kiinnostaa

 
36-vuotias Herranen on kiin-

nostunut paikallisten asioiden 
päätöksentekoon vaikuttamises-
ta. Hän liittyi perussuomalaisiin 
viime vuonna.

- Liityin puolueeseen, sillä pe-
russuomalaiset on isänmaallinen, 
vahva ja rohkea 
puolue. Sen toi-
minnan keskiös-
sä ovat suomalais-
ten hyvinvointi ja 
turvallisuus, jotka 
ovat myös minul-
le tärkeitä peri-
aatteita, Herranen 
painottaa.

Nyt hän toimii 
Leppävirran Perussuomalaisten 
varapuheenjohtajana ja on Poh-
jois-Savon PerusNaisten hallituk-
sen jäsen.

- Perussuomalaiset naiset ovat 
isänmaallisia, vahvoja, mukavia ja 
auttavaisia tiimipelaajia. Perhe-
keskeisyys nousee pintaan, ja pa-
neudumme naisten sekä lasten 
asioiden edistämiseen. Esimer-
kiksi kouluissa pitäisi olla omat 
vessat tytöille ja pojille.

 
Mukana monenlaisia 
ihmisiä

 
Paikallisyhdistyksessä Herra-

nen on otettu lämpimästi vastaan 
ja perehdytetty hyvin järjestötoi-
mintaa varten.

- Meillä on mukana väkeä mo-
nesta eri taustasta. Toimintam-
me on avointa ja demokraattista, 
Herranen kuvailee.

Leppävirralla on noin 9 000 
asukasta. Perussuomalaiset ke-
räsi paikkakunnalla kolmanneksi 
suurimman äänimäärän vuoden 
2021 kuntavaaleissa.

- Tämä on turvallinen kun-
ta, jossa tunnemme toinen toi-
semme. Kuopiosta on muuttanut 
tänne lapsiperheitä rauhallisen 
asuinympäristön vuoksi, Herra-
nen kehuu.

Hän haluaa edistää kuntalaisten 
hyvinvointia.

- Koen tärkeäksi saada kansan 
syvien rivien äänen tasapuolisesti 
kuuluville. Kunnassa on huoleh-
dittava ihmisistä iästä riippumat-

ta. Lapsiperheitä ja yrittäjyyttä 
on tuettava, jotta muuttoliike saa-
daan suuntautumaan Leppävir-
ralle, Herranen selvittää.

 
Lapsiperheen
ruokamenoja voi hillitä

 
Herranen puhuu itse valmiste-

tun ja kasvatetun ruoan puoles-
ta. Tähän päätökseen vaikuttavat 

muun muassa kotiruo-
an terveellisyys ja hyvä 
maku, mutta myös ruuan 
kalleus. Pellervon talous-
tutkimus (PTT) kertoi vii-
me tammikuun puolivä-
lissä, että ruoka maksaa 
edelleen noin viidennek-
sen enemmän kuin vuon-
na 2021.

Ruokamenojen hillit-
semiseksi Herrasen ja Ritvasen 
perheessä kokataan mahdollisim-
man paljon itse.

- Leivon lasten kanssa pullaa, 
riisipiirakoita ja pizzaa, ja pais-
tamme uunissa myös ruisleipää, 
Herranen luettelee.

Hän arvostaa maanviljelijöitä ja 
kotimaista ruokaa.

- Äitini opetti, että ruisleipään 
kannattaa tehdä kämmenellä ris-
ti. Se on kunnianosoitus perintei-
selle kotimaiselle ruoalle, ja kun 
risti häviää, niin taikina on ko-
honnut.

Ruuan valmistaminen omassa 
keittiössä ja einesten jättäminen 
kaupan hyllyyn tuntuu suurper-
heen kukkarossa.

- Petri käy hirvimetsällä, ja 
olemme saaneet sillä tavalla li-
haa. Meidän ei tarvitse ostaa li-
haa kaupasta, ja siten säästämme 
ruokamenoissa useita satoja eu-
roja kuukaudessa, Herranen las-
kee.

Navetassa majailevilta kanoil-
ta perhe saa kananmunia. Piha-
piiristä löytyy marjapensaita ja 
omenapuita, joiden sato hyödyn-
netään mehuksi ja hilloksi.

- Lisäksi keräämme ravinnok-
si paljon sieniä ja luonnonmarjo-
ja. Tänä vuonna laitamme myös 
perunaa kasvamaan ja syötäväksi 
omassa sekä vanhempien ruoka-
pöydässä, Herranen kertoo.

 
TEKSTI MIKA RINNE
KUVAT MIKA RINNE JA 
LEHTIKUVA

""Liityin 
puolueeseen, 
sillä perussuo-
malaiset on 
isänmaallinen,
vahva ja rohkea
puolue."
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K eski-Uudenmaan hyvin-
vointialue Keusote alen-
taa omaishoidon palkki-

oita tänä vuonna. Leikkauksilla 
tavoitellaan 400 000 euron sääs-
töjä.

Keusote on oppositiopuolu-
eiden enemmistövallassa. Keu-
soten aluevaltuustossa on 69 
paikkaa, joista oppositiopuolueil-
la SDP, keskusta, vihreät, vasem-
mistoliitto ja Liike Nyt on yhdes-
sä enemmistö eli 35 paikkaa.

Hallituspuolueista Keski-Uu-
dellamaalla on edustus perussuo-
malaisilla, kokoomuksella ja kris-
tillisdemokraateilla, ja paikkoja 
on yhteensä 30.

Leikkauspäätös oli 
poliittinen arvovalinta

Päätös leikata omaishoitajil-
ta on poliittinen arvovalinta, ja se 
kertoo omaishoitajille, että hei-
dän työtään, heidän antamaan-
sa hoivaa ja huolenpitoa ei ar-
vosteta.

Omaishoitajilta leikkaaminen 
osoittaakin, että oppositiopuolu-
eet eivät ole vastuullisesti käyttä-
neet vaaleissa saamaansa valtaa 

Keski-Uudenmaan hyvinvointialue Keusote alentaa 
omaishoidon palkkioita tänä vuonna. Aluehallitus päätti 
leikkauksista tammikuun lopussa. Leikkauksilla tavoitel-
laan 400 000 euron säästöjä. Omaishoitajilta leikkaami-
nen on kuitenkin poliittinen päätös, sillä vaihtoehtoisesti 
Keusote olisi voinut luopua ryhmärahoista ja puolittaa 
kokouspalkkiot, jolloin omaishoitajien palkkioita ei olisi 
tarvinnut leikata vaan niitä olisi voinut jopa korottaa.

SDP, keskusta, Liike Nyt, vihreät ja 
vasemmistoliitto suhmuroivat Keski-
Uudenmaan sotealueella 

"Oppositio-
ryhmien räksytys 
hallitukselle
soten tilanteesta 
on vailla 
pohjaa.

vanhus- ja omaishoidon tarpeel-
lisesta rahoituksesta, joten nyt 
tehtiin päätös, jolla hoitopalve-
luita heikennetään.

Näin ei olisi kuitenkaan ollut 
pakko tehdä, koska jos Keusote 
olisi luopunut ryhmärahoista 
(noin 345 000 euroa vuositasol-
la) ja puolittanut kokouspalkkiot, 
niin omaishoitajien palkkioita ei 
olisi tarvinnut leikata vaan niitä 
olisi voinut jopa korottaa.

Omaishoitajille olisi 
rahaa, jos hillotolpista 
luovuttaisiin

Aluevaltuustojen hillotolppiin 
hupenee vuodessa yli 20 miljoo-
naa euroa. Pelkän ryhmärahan 
lopettamisella voisi rahoittaa ko-
kopäivähoidon kuukausikustan-
nukset 1 600 vanhukselle.

Oppositiopuolueilla on enem-
mistövalta peräti 18 hyvinvoin-
tialueella Suomessa. Näin ol-
len ryhmärahoista ja palkkioista 
leikkaaminen olisi mahdollis-
ta, jos kepulla ja vihervasemmis-
tolla olisi tahtoa luopua hillotol-
pistaan.

Kuitenkaan yhdessäkään op-

positiopuolueiden hallinnoimas-
sa aluevaltuustossa eivät kepu ja 
muut oppositiopuolueet ole ol-
leet valmiita luopumaan ryhmä-
rahoista eivätkä puolittamaan 
ylikorkeita kokouspalkkioita esi-
merkiksi vanhushoivan rahoitta-
miseksi. Vanhus-
ten suurin pelko 
onkin juuri nyt, 
että meno jatkuu 
entisellään opposi-
tiopuolueiden hal-
linnoimilla hyvin-
vointialueilla.

Keskusta ja Liike 
Nyt jättivät äsket-
täin eduskunnassa 
välikysymyksen vanhushoivan ti-
lanteesta. Välikysymys näyttäytyy 
poliittisena epärehellisyytenä, 
sillä tosiasiassa kepulla ja muil-
la oppositioryhmillä olisi avaimet 
käsissään parantaa hoivapalvelui-
ta aluevaltuustoissa leikkaamalla 
ryhmärahoista ja palkkioista.

Hallitus nosti soten 
rahoitusta 2,2 miljardia 
euroa

Oppositioryhmien räksytys hal-
litukselle soten tilanteesta on 
vailla pohjaa, sillä tänä vuonna 
hyvinvointialueiden yleiskatteel-
linen rahoitus, joka siis on noin 
30 prosenttia koko valtion bud-
jetista, nousee 2,2 miljardia eu-
roa viime vuoteen nähden. Hal-
lituksen rahallinen lisäpanostus 
soteen on valtava.

Rahoituksen yleiskatteellisuus 

tarkoittaa sitä, että hyvinvointi-
alueet päättävät itse rahoituksen 
kohdistumisesta hyvinvointialu-
een sisällä. Näin ollen alueval-
tuustoilla olisi mahdollisuus osal-
listua palvelujen rahoituksen 
vahvistamiseen omia palkkioi-

taan leikkaamalla.
Perussuomalaisten pu-

heenjohtaja, valtiovarain-
ministeri Riikka Purra 
vetoaakin muihin puo-
lueisiin, että ne olisi-
vat valmiita lopettamaan 
puoluetukeen rinnastet-
tavat aluevaltuustorahat, 
jotta alijäämää tekevil-
lä alueilla summat voitai-

siin siirtää asukkaiden kipeästi 
tarvitsemiin palveluihin.

Sotelait tehtiin kepun ja 
demarien hallitusvastuun 
aikana

Opposition kannattaisi pysäh-
tyä hetkeksi miettimään, onko 
sote juuri aihe, josta kannattaa 
tehtailla välikysymyksiä. Totuus 
on, että sote-lakien valmiste-
lu tehtiin hallituksessa nimen-
omaan SDP:n ja keskustan voi-
min Sanna Marinin hallituksen 
aikana.

Soten piti parantaa palveluja ja 
nopeuttaa hoitoon pääsyä, mut-
ta lopputuloksena saatiin ainoas-
taan hallintohimmeli uusine puo-
luetukiaisineen ja pohjaton kaivo, 
joka imee rahat ilman tehoja.

Valtion turvaama sotealueiden 
rahoitus on siis yleiskatteellista. 

Oppositiopuolueet 
leikkasivat omaishoitajilta 
400 000 euroa
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Etenkin kepun olisi hyvä muistaa, 
että hallitus ei voi esittää korva-
merkittyä rahaa esimerkiksi van-
husten hoitoon, vaan hyvinvoin-
tialueet voivat päättää itse siitä, 
miten ja mihin rahat käytetään.

Merkittävä säästö 
julkisissa menoissa

Nykyisessä hallitusohjelmassa 
on useita tärkeitä kirjauksia, joil-
la tuetaan omaishoitajia, heidän 
yhdenvertaisuuttaan ja jaksa-
mistaan. Yhteiskunnan näkökul-
masta omaishoidon tukemi-
nen on kannattavaa, sillä ilman 
omaishoitajia koko sote-järjestel-
mä romahtaisi. 

- Omaishoidolla saavutetaan 
merkittävä säästö julkisissa me-
noissa. Siksi ilman omaishoitajia 
yhteiskuntamme sosiaali- ja ter-
veydenhoito kaatuisi. Sosiaali- ja 
terveydenhuollon rahoitusta on 
käännettävä ennaltaehkäisevään 
toimintaan ja satsata omaishoi-
toon, sanoo kansanedustaja Jaa-
na Strandman.

Omaishoidon tukeminen 
on välttämätöntä

Hyvinvointialueet saavat val-
tion rahoitusta tänä vuonna 26,2 
miljardia euroa eli 2,2 miljardia 
euroa enemmän kuin aikaisem-
pina vuosina. Tästä yleiskatteel-
lisesta rahoituksesta hyvinvoin-
tialueiden valtuustot päättävät, 
kuinka se kullakin alueella koh-
distetaan. Omaishoitajien arvo 

ikääntyneen väestön arvokkaassa 
hoidossa on taloudellisesti kul-
lanarvoinen.

Jos jokainen Suomen 50 000 
omaishoitajasta päättäisi nyt lo-
pettaa omaishoitajana toimi-
misen, tarkoittaisi se miljardi-
en lisäkustannuksia, ja Suomesta 
loppuisivat hoivapaikat ja hoita-
jat. Omaishoidon tukeminen on 
siis kansantaloudellisesti välttä-
mätöntä.

- Hyvinvointialueiden välillä on 
myös eroavaisuuksia mm. omais-
hoidon myöntämisen perusteis-
sa, palkkioluokkien määrissä, 
maksettavissa hoitopalkkioissa ja 
vapaiden määrissä. Kaikki nämä 
tulee saattaa kansalliselle tasol-
le. On määriteltävä selkeät ta-
voitteet alueiden omaishoi-
don nykytilan tuntemuksen 
pohjalta.

Ei saa heikentää 
työikäisten 
toimeentuloa

Omaishoitajien hyvin-
voinnin, toimintakyvyn 
ja terveyden edistämi-
seen kohdennetaan 6,5 
miljoonaa euroa vuon-
na 2025. Tavoitteena on 
vahvistaa omaishoita-
jien yksilöllistä tukea 
erilaisissa arjen tilan-
teissa, kuten hoidetta-
van sairauden tuntemi-
sessa ja ergonomiassa. 
Tarvitaan uusia käytän-
teitä varsinkin työssäkäy-

vien omaishoitajien tukemiseen. 
Omaishoito ei saa heikentää työ-
ikäisten toimeentuloa.

- Kotiin tuleva perhehoitaja ja 
lyhytaikainen mahdollisuus va-
paaseen asioiden hoitamiseksi 
on ehdottoman tärkeä vaihtoeh-
to, sillä kaikki eivät saa hoidet-
tavaansa laitoksiin vapaiden tai 
työnteon ajaksi. Haluan esittää 
päivähoitopaikkajärjestelmän 
kehittämistä omaishoidettaville, 
Strandman sanoo.

Omaishoitajien ja heidän ar-
kensa pitää olla koko ajan esillä, 
ja heidän työtään tulee arvostaa. 
Järjestöjen, yhdistysten, kuntien 
ja seurakuntien tulee yhdessä hy-
vinvointialueiden kanssa keskit-
tyä vahvaan ja vaikuttavaan toi-
mintaan omaishoitajien hyvän 
elämän tukemiseksi. Tätä työtä 
nykyhallitus tukee.

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVAT LEHTIKUVA JA 
PS ARKISTO

"Omais-
hoidolla saavute-

taan merkittävä 
säästö julkisissa 

menoissa."

- Ilman 
omaishoitajia
yhteiskuntamme 
sosiaali- ja 
terveydenhoito
kaatuisi, Jaana 
Strandman 
sanoo.

Jos jokainen 
Suomen 50 000 
omaishoitajasta 
päättäisi nyt lo-
pettaa omaishoita-
jana toimimisen,
tarkoittaisi se mil-
jardien lisäkustan-
nuksia.
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- Koska haluan perehtyä asioihin huolellisesti, en ole kokenut 
aiemmin mahdolliseksi ehdokkuutta vaaleissa, ammattinyrkkeilijä 
Robert Helenius sanoo.

Y hteiskunnallisista asioista 
aina kiinnostunut Robert 
Helenius oli miettinyt 

lähtevänsä mukaan politiikkaan 
jo useita vuosia sitten, mutta ur-
heilu-uran yhdistäminen ei ole 
aiemmin mahdollistanut sitoutu-
mista yhteiskunnalliseen työhön.

- Aiemmin on aina ollut joko 
ura kesken tai jotain muuta kiika-
rissa. Koska haluan perehtyä asi-
oihin huolellisesti, en ole kokenut 
aiemmin mahdolliseksi ehdok-
kuutta vaaleissa. Nyt tuntui siltä, 
että olisi kiva päästä mukaan tä-
hän touhuun ja vaikuttamaan.

Yleisesti Helenius sanoo ha-
luavansa olla kuntapolitiikas-
sa mukana vaikuttamassa siihen, 
että sipoolaisten arkielämä sujuu 
mutkattomasti ja että kunnalliset 
palvelut pelaavat kuten pitääkin.

- Ihmisten pitää saada kokea ar-
jessa huolenpitoa ja turvallisuut-
ta. Kuntalaisten pitää voida luot-
taa siihen, että peruspalvelut 
toimivat kunnolla. Kuntapoliitik-
kona lupaan, että perehdyn huo-
lellisesti asioihin, joista olen päät-
tämässä. 

 Pienyrittäjät
tervetulleita Sipooseen

Helenius sanoo haluavan-

Perussuomalaiset ovat juuri saaneet kuntavaalien 
ehdokaslistalle todellisen raskaan sarjan vahvistuksen. 
Ammattinyrkkeilijänä tunnetuksi tullut Robert Heleni-
us lähtee perussuomalaisten kuntavaaliehdokkaaksi 
Sipoossa. Helenius sanoo haluavansa olla mukana 
vaikuttamassa siihen, että sipoolaisten arkielämä sujuu 
mutkattomasti ja että kunnalliset palvelut pelaavat 
kuten pitääkin.

Huippunyrkkeilijä Robert Helenius 
pyrkii Sipoon valtuustoon

sa säilyttää Sipoon suurin piir-
tein sellaisena kuin se on nyt: 
maaseudun rauhaa tarjoavana 
asuinpaikkana, jonka eräänä etu-
na on kuitenkin kätevä sijainti lä-
hellä pääkaupunkia.

Heleniuksen mukaan Sipoo voi 
kuitenkin myös maltillisesti kas-
vaa.

- Mielestäni Sipoo voi myös 
kasvaa nykyisestä, mutta sen on 
tapahduttava oikealla tavalla ja 
hallitusti, kasvu ei saa olla lii-
an nopeaa ja rakentamisessa tu-
lee olla tolkkua ja malttia. Näen 
myös hyvät mahdollisuudet hou-
kutella Sipooseen lisää pk-yri-
tyksiä.

Helenius sanoo, että keskei-
siä kuntapolitiikassa ovat en-
nen kaikkea kuntalaisten tarpeet 
ja ajatukset. Helenius lupaa olla 
keskusteleva kuntapäättäjä, joka 
pitää vuorovaikutusta yllä vaali-
en välilläkin.

- Haluan ehdottomasti keskus-
tella lisää sipoolaisten kanssa ja 
kuunnella, mitä kuntalaiset itse 
ennen kaikkea toivovat.

Kunnilla on runsaasti lakisää-
teisiä tehtäviä, mistä seuraa ve-
ronkorotuspaineita. Helenius 
kuitenkin katsoo, että kuntapäät-
täjien tulisi keskittyä nyt poh-
timaan, miten samalla rahalla 

asioita voitaisiin tehdä tehok-
kaammin ja paremmin.

- Verokiilan vaikutus ostovoi-
maan on jo nyt todella merkit-
tävä, joten itse ainakin ajattelen, 
että veroja ei juuri enää voi tästä 
pyrkiä korottamaan. Tiedän, että 
tänä päivänä monissa tavallis-
ten palkansaajien perheissä mie-
titään jopa ruokaostoksia todel-
la tarkkaan.   

 Isänmaallinen arvomaailma 
veti perussuomalaisiin

Heleniuksen puolueeksi vali-
koitui perussuomalaiset isän-
maallisen arvomaailman ja realis-
tisen maailmankuvan vuoksi.

- Perussuomalaiset on tänä päi-
vänä ainoa puolue, joka tekee jär-
kevää politiikkaa eri sektoreilla, 
etenkin taloussasioissa, Heleni-
us sanoo.

Perussuomalaisuutta nyrkkeili-
jän perhepiiristä löytyy kuitenkin 
enemmänkin, sillä Robert Hele-
niuksen isä Karl “Kalle” Hele-
nius on myös osallistunut perus-
suomalaisten toimintaan ja hän 
on myös ollut kuntavaaliehdok-

kaana Porvoossa.
Omasta ehdokkuudestaan He-

lenius kuitenkin päätti täysin it-
senäisesti.

- Joskus olemme isän kanssa 
puhuneet politiikasta, ja toki ylei-
sesti ollaan samoilla linjoilla. Hän 
ei kuitenkaan ole ollut vaikutta-
massa omaan päätökseeni lähteä 
ehdoille. Itse asiassa kerroin hä-
nelle asiasta vasta äskettäin.

Helenius lupaa panostaa kunta-
vaalikampanjointiin ja varata rei-
lusti aikaa kampanjatyölle. Huip-
punyrkkeilijä lupaa myös avata 
lisää omia vaaliteemojaan, kun 
kampanjointi nytkähtää kunnol-
la liikkeelle.

- Omat vaalisivut ovat varmaan-
kin tulossa lähiaikoina, kunhan 
olen keskustellut taustajoukko-
jen kanssa, missä järjestyksessä 
edetään.

Kiitos ei pakollisille 
kasvisruokapäiville

Kuntavaaliehdokkaana Heleni-
us puhuu myös lihaa sisältävän 
ruokavalion puolesta. Helenius 
ei kannata esimerkiksi pakollisia 

”Kuntalaisten pitää voida luottaa siihen, 
että peruspalvelut toimivat kunnolla”
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Perussuomalaisten puheenjohtaja, valtiovarainministeri 
Riikka Purra viettää käytännössä kaikki viikonloput ennen 
vaaleja tapaamalla kansalaisia eri puolilla Suomea.

”Hyviä perussuomalaisia 
kohtaamisia”

Puheenjohtaja Purra kiertää vaalikenttää:

K eski-Suomen, Pirkanmaan ja 
Kanta-Hämeen kierroksella 
Riikka Purra vieraili Jyväsky-

lässä, Äänekoskella, Muuramessa, 
Jämsässä, Mänttä-Vilppulassa, Keu-
ruulla, Tampereella ja Hämeenlin-
nassa. Purran mukaan viikonlopun 
kiertue oli onnistunut.

- Siihen mahtui paljon keskuste-
luita kansalaisten kanssa sekä hyviä 
perussuomalaisia kohtaamisia.

Purra ei muista, että vaaliteltoil-
la olisi koskaan puhuttu yhtä paljon 
ulko- ja turvallisuuspolitiikasta sekä 
puolustuksesta kuin nyt.

- Ukraina, Venäjä ja Yhdysvaltain 
tilanne puhuttavat. Vaikka monia 
huolestuttaa, on meillä Suomessa 
kaikki hyvin. Me pärjäämme.

Sotepalveluista 
kuultiin hyvääkin

Toisin kuin mediasta ja opposition 
puheenvuoroista voisi luulla, kuul-
tiin sotepalveluista hyvääkin, ker-
too Purra.

- Sotepalveluista oli monilla ker-
rottavaa – myös hyvää kerrottavaa! 
Esimerkiksi Hämeenlinnassa use-
ampi henkilö halusi kuvata sote-
palveluihin pääsyn ripeyttä ja hy-
vää hoitoa.

- Alueiden välillä on paljon eroja. 
Muuramessa ihmisiä ärsytti terve-
ysaseman melkein aina kiinni ole-
va luukku ja hidas potilaiden vas-
taanotto.

- Hyvinvointialueen palvelut ja nii-
den saatavuus päätetään alueilla. 
Valtio antaa vain rahan – tänä vuon-
na 2,2 miljardia enemmän kuin vii-
me vuonna, Purra muistuttaa.

Infrahankkeet puhututtavat

Eri kaupunkien johto tapaisi mie-
lellään valtiovarainministeriä maa-
kuntamatkojen yhteydessä. Aivan 
kaikkiin toiveisiin ei tiukkojen aika-
taulujen ja pitkien siirtymien takia 
ole aina mahdollisuutta, mutta Pur-
ra tapaa myös kaupunginjohtoa oi-
kein mielellään.

- Keski-Suomessa tapasin myös 
kaupunkien johtoa ja kuulin ajan-
kohtaisista toiveista vaikkapa valti-
onosuusuudistuksiin ja infrahank-
keisiin liittyen.

Keski-Suomen vierailu oli samalla 
osa ehdokashankinnan loppukiriä. 
Moni ehdokas toikin ilmoittautu-
mispaperin suoraan puheenjohta-
jalle.

TEKSTI JA KUVA PS TOIMITUS

Keuruulainen yrittäjä Ilkka Toivola antoi ehdokaspaperit 
puheenjohtajalle. 

kasvisruokapäiviä kouluihin tai 
päiväkoteihin.

- Olen ollut urheilussa muka-
na niin kauan, että olen kokeillut 
useita erilaisia ruokavalioita. Ai-
kaisemmin kokeilin jopa vegaani-
ruokailua muutaman kuukauden 
ajan. Kokemuksien perusteel-
la sanoisin, että ainakin minulla 
”moottori” toimii parhaiten pro-
sessoimattomilla ruoka-aineilla, 
kuten punaisella lihalla,  maidolla 
ja kananmunilla. 

Kotioloissa Helenius valmistaa 
toisinaan haudutettua lihapataa. 
Sen sijaan arkiviikoilla moni ruo-
ka saattaa valmistua nopeammin 
esimerkiksi jauhelihasta.

- Jos minulla on kiire, ateria 
saattaa syntyä vaikkapa paiste-
tuista kananmunista. 

Tukea lasten ja 
nuorten liikunnalle

Ammattiurheilijana liikunnalli-
nen elämäntapa on Heleniuksel-
le tärkeää.

- Jos kaksikin päivää jää väliin, 
kroppa alkaa jo kaivata treeniä 
ja tunnen,  että olisi jo aika men-

nä ”jumppaamaan” ja hikoile-
maan. Tiedän omasta kokemuk-
sesta, että voin paremmin, kun 
treenaan, sanoo Helenius, jon-
ka tyypillinen treenipäivä nyky-
ään pitää sisällään painonnostoa 
ja nyrkkeilyharjoittelua. 

Urheilulla aina on ollut suo-
malaisille myös yhteiskunnallis-
ta merkitystä. Helenius muistut-
taa, että urheilumenestyksellä 
on vuosikymmenien aikana ollut 
suuri vaikutus Suomi-kuvan ja 
Suomen brändin vahvistumisessa 
maailmalla. 

Kuntapäättäjänä Helenius sa-
nookin haluavansa edistää lii-
kunnallista elämäntapaa sekä 
kannustaa lapsia ja nuoria liik-
kumaan. 

- Mielestäni nuorilla pitää olla 
tarjolla monipuolisesti mahdolli-
suuksia harrastaa liikuntaa. Ha-
luankin olla mukana myös aut-
tamassa ja edistämässä nuoria 
liikunnan pariin. 

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVAT MATTI MATIKAINEN

”Kuntalaisten pitää voida luottaa siihen, 
että peruspalvelut toimivat kunnolla”

Kansanedustajat Miko 
Bergbom ja Mauri Pel-
tokangas sekä sisämi-
nisteri Mari Rantanen 
toivottivat Robert 
Heleniuksen tervetul-
leeksi perussuoma-
laisten ehdokkaaksi.



14         w w w . p e r u s s u o m a l a i s e t . f i

E nsi kertaa perussuoma-
laisten kuntavaalieh-
dokkaina olevat Eeva 

Grönstrand ja Sari Lehtosaa-
ri tekivät vaalityötä Rakenna ja 
Asu -messuilla Kuopio-hallissa 
helmikuun loppupuolella.

Vaaliehdokkaat tapasivat mes-
suvieraita Pohjois-Savon Perus-
naisten esittelyteltalla.

- Ihmisiltä saa suoraa palau-
tetta, ja he nostavat esille asioi-
ta, joita ei itse välttämättä tule 
ajatelleeksi. Juttelin esimerkik-
si turvealan yrittäjän kanssa ja 
sain häneltä paljon sellaista uut-
ta tietoa, joka vahvisti entises-
tään näkemystäni siitä, että turve 
on erittäin hyvä energian lähde ja 
sen käyttöä olisi ehdottomasti li-
sättävä, Grönstrand kertoo.

Helsingin yliopistosta filosofi-
an maisteriksi valmistunut Grön-
strand, 65, työskentelee toi-
mittajana Kehitysvammaliiton 
Ketju-lehdessä.

Akateemisesti koulutetut ja ympäristötietoiset 
perussuomalaiset naiset haluavat äänensä kuu-
luviin Kuopion kuntapäättäjinä.

Valtuustoihin osaavia vaikuttajanaisia 
– ei seinäruusuja

” Veronmaksajien 
rahoja ei saa haaskata”

- Työni Kehitysvammaliitos-
sa avaa näkymät ihmisryhmään, 
jonka olemassaoloa harva tulee 
miettineeksi, ja siksi järjestöm-
me tehtävänä on pitää huoli siitä, 
että myös heidän oikeutensa to-
teutuvat, Grönstrand sanoo.

Muutamia vuosia sitten Grön-
strand palasi kotikaupunkiin-
sa Kuopioon, jossa hän tekee etä-
työtä.

- Paluumuutto 
Kuopioon on ol-
lut minulle todel-
la ihana asia. Olen 
odottanut jo neljä 
vuotta, milloin pa-
luun aiheuttama 
ilo laantuisi, mut-
ta vielä sitä ei ole 
tapahtunut, sanoo 
Grönstrand.

Kahden aikuisen tyttären äiti 
kehuu kotikaupunkiaan estoitta.

- 126 000 asukkaan Kuopio on 
rento ja hyväntuulisuutta porei-

leva kaupunki. Keskustassa kaik-
ki palvelut ovat kävelymatkan 
päässä kotoa, mutta silti myös 
luonto on läsnä kaikkialla. Paras-
ta täällä ovat kuitenkin savolai-
set ihmiset.

 
Ei haittamaahanmuuttoa

 
Grönstrand pyydettiin pe-

russuomalaisten kuntavaalieh-
dokkaaksi viime joulukuussa. 
Hänellä on vankka mielipide ri-
kollisuutta sekä sosiaalisia ja ta-

loudellisia ongelmia 
aiheuttavasta haittamaa-
hanmuutosta.

- Ei haittamaahan-
muuttoa Suomeen ja Sa-
voon. Entisenä pääkau-
punkiseudun asukkaana 
haluan Kuopion säily-
vän turvallisena niin, että 
naiset pääsevät jopa pik-
kuhiprakassa ja lyhyes-
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Maahanmuutto on kasvanut 
Kuopiossa huomattavasti viime 

vuosina. Tällä hetkellä Kuopios-
sa on noin 120 eri kansalaisuutta. 
Vuoden 2023 tilastotiedon mu-
kaan suurimmat ryhmät ovat Ve-
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kansalaiset.

- Hyvin koulutetut ja Suomeen 
töihin tulevat maahanmuutta-
jat, jotka kotoutuvat hyvin ja ky-
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Kantaa ottava nainen
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""Entisenä 
pääkaupunki-
seudun asuk-
kaana haluan 
Kuopion säilyvän
turvallisena."

Sari Lehtosaari, 24, on neljännen vuoden ympäristötieteiden
opiskelija Itä-Suomen yliopistossa.



15

maan vaan on rohkeasti tuotava 
esiin oma ja äänestäjien mieli-
pide.
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kia päälle vetäessään, Grönstrand 
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Sydän sykkii ympäristölle
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kia tai järviä, ja miten veden-
puhdistusmenetelmät voidaan 
optimoida ympäristövaikutusten 
minimoimiseksi. Puhtaat vedet 
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hin on kasvanut omien harrastus-
ten kautta.

- Liikun paljon luonnossa, ja 
kesäisin olen tehnyt isäni kans-
sa pitkiä erävaelluksia Pohjois-
Ruotsissa. Myös laitesukellus on 
kuulunut harrastuksiini vuodes-
ta 2013 lähtien. Ei ole siis ihme, 
että lukiossa minua kiinnosti eri-
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- Veronmaksajien rahoja ei 
saa haaskata ympäristöasioissa-
kaan, ja haluan pitää kaupunki-
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TEKSTI MIKA RINNE 
KIVAT MIKA RINNE JA MATTI 
MATIKAINEN

Helsingin yliopis-
tosta filosofian
maisteriksi 
valmistunut Eeva 
Grönstrand, 65, 
työskentelee 
toimittajana.

Perussuomalaisista naisista löytyy innokkaita ja ammattitaitoisia 
kuntapoliitikkoja.



Rakkaudesta tulevia 
sukupolvia kohtaan

Emme voi romuttaa Suomen taloutta. 
Veroja korottamalla ei luoda työtä ja kasvua. 

Parempi tulevaisuus tehdään nyt eikä sitä 
voi loputtomiin tehdä velaksi.

Vain terve 
julkinen talous 
takaa kaikkien 
hyvinvoinnin.

Ei voi olla vain pohjoismaisen 
hyvinvointiyhteiskunnan menoja 
— pitää olla tulopuolikin. 
Nyt ei ole. Elämme velaksi. 
Tarvitsemme lisää työtä, työtä, 
työtä ja asennemuutoksen.

RAJALAKI 
MENI LÄPI.
Perussuomalaisten jo vuosia tavoittelema rajalain 

uudistus meni eduskunnassa läpi. 
Väestönsiirtoja käyttävä hybridihyökkäys 

maahamme pystytään nyt torjumaan. 
Isänmaa kiittää tästä päätöksestä.

Suomi on paremmassa 
turvassa.

Suomen passi 
ei ole alennus-

myynnissä

Uuden lain myötä asumisaikavaatimus nousee. 
Asumisaikaan lasketaan jatkossa vain oleskeluluvalla 

tapahtunut oleskelu. Erilaisia helpotuksia ja 
erikoistapauksia poistetaan.

ROISTOT 
EIVÄT OLE

 TERVETULLEITA 
SUOMEEN

Supo saa lisää rahaa 
hakemusten seulomiseen.

HALLITUS 
PANOSTAA 
TURVALLI-
SUUTEEN!

Lisäbudjetissa osoitetaan miljoonia euroja 
muun muassa rajavartiolaitokselle ja 

suojelupoliisille. Nämä ovat hankalat ajat.

Suomi-laiva
on pelastettava 
uppoamiselta.

Suomella on kaikki mahdollisuudet 
uuteen nousuun, mutta tekemättä se 

ei tapahdu. Nyt on kurssi kohti 
pohjaa eikä näin voi jatkua. 

Pelastetaan Suomi.

PALAUTETAAN LUOTTAMUS 
TAKSIKYYTEIHIN

Taksialan korjaussarja on viittä vaille valmis. 
Turvalliset taksit ovat tulossa takaisin.

Hallitus tahtoo, että kaikissa 
yrityksissä on samat mahdollisuudet 

sopia paikallisesti.

PAIKALLINEN SOPIMINEN:

SAMAT 
SÄÄNNÖT 
KAIKILLE

KEPU YRITTI 
NOSTAA BENSAN 

HINTAA
PERUSSUOMALAISET ESTI Palataan asiaan, kun maa suostuu 

ottamaan vastaan palautettavia 
kansalaisiaan.

SOMALIAN 
MAAOHJELMA

KESKEYTETÄÄN

Väyläviraston esitystä nopeusrajoituksien 
laskemisesta maanteillä ei edistetä. Hallituksen linja 
on korjata tiet paremmiksi, ei pakottaa suomalaiset 

ajamaan hitaammin.

Nopeusrajoituksia 
ei lasketa!

TAPPO 
EI JATKOSSA 

VANHENE

Rikoslakia uudistetaan:

Jos riistää toisen ihmisen hengen, 
kuuluu kiven sisään.

MYÖS YLE LÄHTEE
MUKAAN SÄÄSTÖ-

TALKOISIIN.

HALUSI TAI EI, 

Vuoteen 2028 mennessä 
200 miljoonaa pois.

Kehitysapuun 
tällä vaalikaudella 

1,2 miljardin 
leikkaukset

Jo päätetyn miljardin lisäksi nyt 
on päätetty leikata kehitysavusta 

vielä 200 miljoonaa.
Näin tehdään suomalaisten hyväksi. 

Pelastetaan Suomi.

MAATA 
RAKENNETAAN 

TYÖLLÄ

On aika palata perusasioiden ääreen. Suomi on elänyt yli 
varojensa, korot ovat korkealla, Euroopassa on sota. 

Hallitus tekee uudistuksia, jotta tästä selvittäisiin. 

PAKKOAVIOLIITTO
LOPULTAKIN 
RIKOSLAKIIN

Tytöt eivät ole kauppa-
tavaraa.

PERUSSUOMALAISET

2,9 MILJARDIA
TUTKIMUKSEEN 

JA KEHITYKSEEN. 
Tehdään Suomesta taas 

korkean teknologian kärkimaa.
Vuonna 2025 tähän satsataan 

satoja miljoonia lisää.

BUDJETTI 2025

Myös Itä-Suomeen 
riittävästi sähköä 

uusille inves-
toinneille

Sähköverkon kapasiteetti ei aiemmin 
ole riittänyt siihen, että itäiseen Suomeen 
olisi voinut tulla energiaa vaativia suuria 

investointeja. Tätä hallitus nyt korjaa.
Pelastetaan Suomi.

Oikeusvaltion 
rajat ovat sen 

omassa 
hallinnassa.

Jos sinulla ei ole 
oleskelulupaa, 

lähtökohta on se, 
että palaat tai sinut 

palautetaan.
Mari Rantanen 18.4.2024

PIDETÄÄN 
PYÖRÄT 
PYÖRIMÄSSÄ

Perussuomalaiset rakentaa teitä ja edistää 
liikennettä. Punavihreät katkovat teitä ja 
haittaavat liikennettä. Kiitos äänestäsi, 

pidetään Suomi liikeellä.

 Kotouttamisessa 
pitää painottaa 
huomattavasti 

enemmän yksilön 
omaa vastuuta 

kotoutumisestaan.
Hallitus päätti säästää maahanmuuttajien kotouttamisesta 

58 miljoonaa. Näin tehdään, jotta suomalainen 
hyvinvointivaltio säilyisi jatkossakin.

TYÖPERÄISEEN 
MAAHANMUUTTOON 

1600 EURON 
KUUKAUSIRAJA

Palkalla pitää pystyä edes jotenkin tulemaan 
toimeen. Maahanmuuton idean ei kuulu olla, että 

veronmaksaja elättää tulijat. Tämäkin pistettiin 
toimeen perussuomalaisten vaatimuksesta.

KANSAINVÄLISEN 
SUOJELUN 

VÄÄRINKÄYTTÖÖN 
PUUTUTAAN NYT

Jatkossa vakavat rikokset Suomessa voivat 
johtaa kansainvälisen suojelun purkamiseen. 

Näin tämän olisi pitänyt koko ajan olla.

Sosiaali- ja terveys-
ministeri Kaisa 
Juusolta uutisia:

TERAPIA-
TAKUU
TULEE

BUDJETTI 2025

SOTEEN YLI 
KAKSI MILJARDIA 

UUTTA RAHAA 
LISÄÄ. 12 15 21

RAUMA - HUITTINEN - 
TAMPERE - LAHTI - 

KOUVOLA 

KOTKA - KOUVOLA - 
RISTIINA

TORNIO - YLITORNIO - 
PELLO - KOLARI - 

MUONIO - ENONTEKIÖ

PERUSSUOMALAISTA
PERUSPARANNUSTA

VALTATEILLE

Velkaantumisen 
taittaminen on moraa-

linen velvollisuus ja 
käytännön pakko.

TURVAPAIKAT 
VÄLIAIKAISIKSI!

Tästä eteenpäin turvapaikka on aina 
määräaikainen ja rikokset voivat 

johtaa sen peruuttamiseen.

PS sai tavoitteensa läpi. 
Näin tämän olisi pitänyt aina olla. 

Luvattiin ja tehtiin.
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H elsingissä poliisi suo-
ritti esimerkiksi viime 
marraskuussa näkyvää 

tehovalvontaa. Kolmen viikon 
valvontajakson kohteena oli-
vat erityisesti järjestäytynyt huu-
mausaineiden katukauppa ja sii-
hen liittyvät muut rikokset, alle 
18-vuotiaiden päihteiden käyttö 
ja häiriökäyttäytyminen.

Helsingin poliisilaitoksen yliko-
misario Jere Roimu kertoo, että 
valvonnan aikana poliisi pois-
ti noin 700 henkilöä Helsingin 
päärautatieaseman ympäristös-
sä, Kaisaniemen puistossa ja Kur-
vin alueella.

- Valvontajakso tehdään suun-
nitellusti ja kohteet valitaan jak-
sokohtaisesti omien tilastojen, 
asukkaiden ja yhteistyökumppa-
neiden valvontapyyntöjen perus-
teella. On saatu hyvää palautetta 
kaupunkilaisilta, yhteistyöviran-
omaisilta ja -kumppaneilta, Roi-
mu sanoo.

Talviaikaan häiriökäyttäytymi-
nen on siirtynyt Roimun mukaan 
esimerkiksi joukkoliikenteen 
osalta sisätiloihin.

- Poliisi tekee valvontaa sen 
mukaisesti. Liikumme myös ja-
lan ulkona ja kauppakeskuksissa, 
jolloin poliisi voi tehdä havain-
toja paremmin kuin partioautos-
ta käsin.

 
Turvallisuuden tunne 
kohentunut

 
Myös Tampereella poliisi valvoi 

tehostetusti usean partion voi-

Hallitus satsaa turvallisuuteen lisäämällä poliisin 
rahoitusta. Poliisi onkin jo näkynyt katukuvassa 
aiempaa enemmän Helsingissä ja Tampereella 
tämän ja viime vuoden aikana. 

min keskusta-alueen yleistä jär-
jestystä ja turvallisuutta tammi-
kuun puolivälissä.

Sisä-Suomen poliisilaitoksen 
komisario Petri Kollasen mu-
kaan valvonnan 
seurauksena an-
nettiin useita sak-
koja, poistettiin 
julkisilla paikoil-
la häiriöksi ole-
via henkilöitä sekä 
saatiin haltuun te-
räaseita ja huu-
mausaineita.

- Siinä oli use-
ampi partio mukana, ja puutut-
tiin häiriökäyttäytymiseen. Sitä 
valvontatyötä tehdään joka päivä 
myös hälytystoiminnan ohessa, 
mutta välillä resursseja varataan 
myös tehovalvontaan, Kollanen 
kertoo.

Hän arvioi, että poliisin näky-
minen Tampereen katukuvassa 
on vaikuttanut myönteisesti kau-
punkilaisiin.

- Sillä on suuri merkitys, että 
poliisi näkyy katukuvassa. Se luo 
turvallisuuden tunnetta. Tänä 
vuonna poliisi jalkautuu myös 
kouluihin aiempaa enemmän. 
Kevään ja kesän lähestyessä hä-
lytystehtävien määrä kasvaa, jol-
loin valvontaa tehdään sen ver-
ran, minkä ehditään, Kollanen 
sanoo.

- Kun virka-asuinen poliisi nä-
kyy katukuvassa ja puuttuu häi-
riökäyttäytymiseen, niin se rau-
hoittaa ja tuo turvallisuuden 
tunnetta. Tehovalvonnassakin 

”Suuri merkitys kaupunkilaisten  turvallisuudelle”
poliisi hoitaa kiireisimmät teh-
tävät lähimmän partion periaat-
teella, Roimu lisää.

 
Hallitus panostanut 
turvallisuuteen

 
Perussuomalaisten päijäthämä-

läisen kansanedustaja Mira Nie-
misen mukaan hallitus on tehnyt 
merkittäviä panostuksia sisäi-

seen turvallisuuteen, 
mikä näkyy poliisin toi-
minnassa.

- Poliisin saama rahoi-
tus tällä hallituskaudel-
la on historiallisen suuri. 
Poliisi ei ole saanut vas-
taavaa rahoitusta vuo-
sikymmeniin. Perus-
suomalaiset on ajanut 
pitkään suomalaisten 

turvallisuuden parantamis-
ta, ja hallitustyössä vaiku-
tusmahdollisuudet ovat 
tehostuneet, Nieminen 
kertoo.

Hallitusohjel-
man mukaan poliisi-
en määrä nostetaan 
8 000 poliisihen-
kilötyövuoteen 
hallituskauden 
loppuun men-
nessä. Lisäksi 
hallitus aikoo 
parantaa po-
liisin tiedon-
vaihtoa eri vi-
ranomaisten 
kesken erityises-

ti vakavan järjestäytyneen rikolli-
suuden torjumista varten.

- Kentän operatiivista toimin-
taa ja tutkintaa painotetaan puo-
lueen sekä eduskunnan hallinto-
valiokunnan puolesta. Poliisi on 
näkyvillä ja 

Poliisikansanedustaja 
Mira Nieminen iloit-
see hallituksen pa-
nostuksista poliisille 
ja turvallisuuteen.

Poliisi näkyy katukuvassa ja kouluissa aiempaa enemmän

""Poliisin 
saama rahoitus
tällä hallitus-
kaudella on 
historiallisen 
suuri."
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”Suuri merkitys kaupunkilaisten  turvallisuudelle”
saatavissa, mikä heijastuu ihmis-
ten luottamukseen poliisia koh-
taan, Nieminen sanoo.

 
Perussuomalaista 
asiantuntemusta 

 
Perussuomalaisilla on erinomai-

nen tietotaito poliisin työstä, sillä 
Niemisen lisäksi perusuomalaiset 
Anne Rintamäki, Rami Lehtinen, 
Merja Rasinkangas ja Veijo Nie-
mi ovat poliisitaustaisia kansan-
edustajia. Myös sisäministeri Mari 
Rantasella (ps.) on poliisitausta.

Eduskunnassa on tällä vaalikau-
della yhteensä yhdeksän kansan-
edustajaa, jotka ovat aiemmin toi-
mineet poliiseina. He perustivat 
viime vuonna eduskunnan poliisi-
verkoston, jonka puheenjohtajana 
Nieminen toimii. Verkosto pyrkii 
edistämään poliisiin liittyviä asioi-
ta ja tapaa sidosryhmiä, jotta tie-

toa välittyy suuntaan ja toiseen.
- Hallituksessa on tehty lain-
säädäntöön uudistuksia ja 
saatu parannettua yhteis-
kuntajärjestystä kaikkien ta-
loudellisten säästötoimien 
aikana. Kuuntelemme her-
källä korvalla, mitä niin sa-
notusti kentällä tapahtuu, 
Nieminen toteaa.

Eduskunta myönsi polii-
sille viime vuoden lopussa 11 
miljoonan euron lisärahoi-
tuksen, joista viisi miljoonaa 

käytetään katujengi- ja nuori-
sorikollisuuden torjuntaan ja 

kaksi miljoonaa koulupoliisitoi-
mintaan.

- Koulupoliisitoimintaan tehty 
panostus on hyvää ennaltaehkäi-
sevää toimintaa. Lasten ja nuorten 
kanssa toimiminen vaikuttaa tu-
levaisuuteen. Suomeen tulleiden 
keskuudessa voidaan osoittaa, 

että poliisi toimii koko yhteiskun-
nan hyväksi. Rikosten ennaltaeh-
käisyssä säästää yhteiskunnan va-
roja, Nieminen selvittää.

 
Merkittävä lisärahoitus

 
Ylikomisario Jere Roimu tote-

aa, että hyvä rahoitustaso vaikuttaa 
poliisin toimintaan.

- Rahoitus on toiminnan edelly-
tys. Poliisi tuottaa palveluja niin te-
hokkaasti ja laadukkaasti kuin pys-
tyy. Jos perusrahoitusta on liian 
vähän, niin jotain jää tekemättä, 
mutta hälytys- ja valvontatoimin-
ta turvataan kaikissa olosuhteissa. 
Nyt on varsin hyvin allokoitu rahaa 
toimintaan, Roimu kiittelee.

Poliisi lisää läsnäoloaan kouluissa 
esimerkiksi virtuaalisten oppitun-
tien kautta. Roimu pitää nuoriin 
satsaamista erinomaisena asiana.

- Kyse on merkittävästä lisära-
hoituksesta. Koulu- ja jengiasiat 
kuuluvat poliisin perustehtäviin. 
Nuoret ja koulut ovat poliisin kei-
häänkärjen keskiössä, kun valitaan 
valvontakohteita.

Roimu toivoo, että poliisin rahoi-
tus säilyisi hyvällä tasolla yhteis-
kunnan säästötalkoista huolimatta.

- Etulinjassa töitä tehdään kovas-
ti nuorten ja sisäisen turvallisuu-
den eteen. Veroeurot käytetään po-
liisissa tehokkaasti ja laadukkaasti. 
Toivottavasti rahoitustasomme ei 
laske vaan säilyy vähintäänkin ny-
kyisellään.

TEKSTI MIKA RINNE
KUVAT LEHTIKUVA JA 
MIKA RINNE

Poliisi näkyy nyt 
entistä enemmän 
Helsingin katuku-
vassa.

Perussuomalaisten kansanedustaja Anne Rintamäki 
toteaa, että suomalaisella yhteiskunnalla ei ole varaa 
tehdä samoja virheitä kuin Ruotsissa, jossa ampuma-
aserikokset ovat räjähtäneet käsiin.

”Suomessa on ollut 
liian löysä linja”

Ampuma-ase- ja teräaserikoksiin 
syyllistyneiden rangaistuksia kovennetaan

Poliisikansanedustaja Anne Rin-
tamäki pitää uudistuksia terve-
tulleina.

Hallitus muuttaa aseri-
koksia koskevaa sään-
telyä. Esimerkiksi tör-

keästä ampuma-aserikoksesta 
tuomittaisiin jatkossa pää-
sääntöisesti ehdottomaan 
vankeusrangaistukseen ja vaa-
rallisten aineiden ja esineiden 
hallussapidosta rangaistaisiin 
entistä kovemmin.
  Perussuomalainen poliisi-
kansanedustaja Anne Rinta-
mäki pitää uudistuksia terve-
tulleina.
  - Lailla puututaan jo ennalta 
siihen, että ampuma-aseisiin 
ja teräaseisiin liittyviin rikok-
siin ennakoidaan kasvua tule-
vinakin vuosina. Kehityssuun-
ta on huolestuttava, enkä voi 
olla nostamatta ulkomaalais-
taustaisten henkilöiden sekä 
romaniväestön osuutta asi-
aan, Rintamäki toteaa ja jat-
kaa:
  - Ilmiö on levinnyt jopa ko-
tikaupunkiini Vaasaan, jos-
sa nuorisoporukat ovat otta-
neet yhteen veitsien kanssa. 
Somessa leviävistä videoista 
ei jäänyt epäselväksi veitsisan-
kareitten etnisyys.

Oikeusministerille 
kiitosta hyvästä 
uudistuksesta

  Rintamäki kiittää perussuo-
malaista oikeusministeriä Lee-
na Merta hyvästä esityksestä. 
Hän katsoo, että Suomen lain-
säädännön tuominen lähem-
mäksi verrokkimaiden tasoa 
on hyvää kehitystä.
  - Suomessa on ollut aivan lii-
an löysät rangaistukset tämän 
tyyppisistä rikoksista, mutta 
nykyinen oikeusministerimme 
laittaa konnat ruotuun!
  Rintamäki toteaa, että suo-
malaisella yhteiskunnalla ei 
ole varaa tehdä samoja virhei-
tä kuin Ruotsissa, jossa am-
puma-aserikokset ovat räjäh-
täneet käsiin. Samalla hän 
kuitenkin muistuttaa, että 
Ruotsissakin on nähty positii-
vista kehitystä ampuma-ase-
rikosten vähentyessä, kun 
sielläkin rangaistuksia on tiu-
kennettu.
  - Aina joskus kuulee väitteitä 
siitä, että teosta määrättävän 
rangaistuksen kiristämisellä ei 

olisi vähentävää vaikutusta ri-
kollisuuteen. Tämä näkemys 
on hyvin laajasti tutkijoiden-
kin keskuudessa kyseenalais-
tettu. Jokainen voi ajatella 
tykönään, toimiiko vankeus-
rangaistuksen tai vaikka 
maastakarkotuksen uhka en-
naltaehkäisevänä pelotteena.

Kansalaisten 
oikeustaju on ollut
 koetuksella

  Rintamäki ihmettelee, mi-
ten lain vastustajien unelma-
yhteiskunnassa rikollisia pitäi-
si rangaista. Hänen mielestään 
pitäisi olla päivänselvää, että 
yksilön teoilla on oltava seu-
rauksensa ja vakavilla teoilla 
vakavat seuraukset.
  - Kansalaisten oikeudentun-
toon kolahtaa se, että jos te-
kijä on käyttänyt jotakin aset-
ta uhriaan kohtaan tuottaen 
inhimillistä kärsimystä, tekijä 
saa teostaan lyhyen tuomion 
tai jopa ehdollisen tuomion eli 
tavallisen kaduntallaajan mie-
lestä ei yhtään mitään, Rinta-
mäki sanoo ja toteaa:
  - Eivät ammattirikollisia tai 
pikkukonnia pidättele ehdol-
liset vankeusrangaistukset tai 
pienet linnatuomiot, heille pi-
tää antaa tuomio, joka tuntuu.

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVA PS ARKISTO
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K aikista eduskuntapuolu-
eista koostuva parlamen-
taarinen työryhmä sai 

viime syksynä maaliin neuvotte-
lutuloksensa Ylen rahoitusta ja 
julkisen palvelun tehtäviä koske-
vista muutoksista.

Ylen indeksikorotukset leika-
taan vuosilta 2025–2027, ja ar-
vonlisäveroa korotetaan 10 pro-
sentista 14 prosenttiin vuodesta 
2026 alkaen. Tämä tarkoittaa yh-
teensä noin 200 miljoonan eu-
ron rahoituksen vähennystä Ylel-
le neljän vuoden aikana.

Liikenne- ja viestintäministeri 
Lulu Ranne on väläyttänyt Ylelle 
lisäleikkauksia.

- Sanotaan, että Ylen leikka-
ukset eivät jää tähän. Nyt kaikki 
eduskuntaryhmät pääsivät parla-
mentaariseen yh-
teisymmärrykseen 
siitä, että avoi-
muutta pitää lisä-
tä ja jonkin ver-
ran leikata. Mutta 
tämä ei jää tä-
hän, Ranne totesi 
MTV:n Huomen-
ta Suomi -ohjel-
massa.

Kansa vaatii kurinpitoa 
Yleisradiolle

Painetta uusien Yle-leikkauk-
sien tekemiseen kasaantuu myös 
kansalaisyhteiskunnalta. Kansa-
laisaloite Yleisradion rahoituk-
sen ja tehtävien tiukentamises-
ta keräsi nopeasti vaadittavan 
50 000 allekirjoituksen rajan, ja 
aloite luovutettiin eduskunnalle 
marraskuussa.

Ranne toteaa, että paine kas-
vaa nyt siihen suuntaan, että jat-
kossa Yleä ”trimmataan” lisää, eli 
käytännössä rahoitusta leikataan. 
Kokonaisuudessa kyse ei ole pel-
kästä rahoituksen vähentämises-
tä, vaan myös toiminnan tehos-
tamisesta.

- Kaikkien valtionyhtiöiden – 

Liikenne- ja viestintäministeri Lulu Ranne toteaa, että 
paine kasautuu nyt siihen suuntaan, että jatkossa Yleä 
”trimmataan” lisää. Suomessakin tarvitaan Ranteen mie-
lestä oma Yleisradio, mutta selvästi budjetiltaan nykyistä 
pienempi. Yleltä vaaditaan tiukempaa talouskuria myös 
eduskuntaan edenneellä kansalaisaloitteella.

Kansalaiset vaativat lisä-
leikkauksia Yleen - ministeri 
Ranne samoilla linjoilla:

”Tämä ei 
jää tähän”

myös Ylen – täytyy katsoa, miten 
toimintaa johdetaan, porukkaa 
kannustetaan ja miten yhteisös-
tä saadaan paras irti. Valtionyhti-
öiden täytyy pistää parastaan. Jo 
taloudellinenkin tilanne edellyt-
tää sitä, koska meillä ei ole varaa 
enää uusiin tukiin, Ranne sanoo.

Pienempi Yle kelpaa myös 
perussuomalaisille

Pienempi Yle on myös perus-
suomalaisten tavoitteena.

- Haluamme tasoittaa kenttää. 
Kaupallisella medialla ja Ylen 
kaltaisella monopolilla pitää olla 
tasapuoliset mahdollisuudet me-
nestyä. Tässä taloudellisessa ti-
lanteessa on myös tärkeää, että 
kaikki valtionyhtiöt tarkastele-

vat omaa toimintaansa ja 
omaa rahoitustaan, Ran-
ne sanoo.

Eräs ongelma onkin, 
että viime vuosina Yle on 
vahvasti laventanut toi-
mintaansa suuntiin, jotka 
ovat kaupallisen median 
tontilla, kuten verkkoleh-
denomaiset tekstisisällöt.

Esimerkiksi media-
konserni Keskisuomalai-

sen toimitusjohtaja Vesa-Pekka 
Kangaskorpi on todennut, miten 
Yle ajaa ahtaalle kotimaista maa-
kuntamediaa ja heikentää sen 
toimintaedellytyksiä.

Yle valkopesee 
maahanmuuttajien 
tekemiä rikoksia

Myös Ylen puolueellinen uuti-
sointi herättää närkästystä. Pe-
russuomalaisten kansanedustaja 
Sanna Antikainen syyttää Yleis-
radiota maahanmuuttajien teke-
mien rikosten ja niiden uhrien 
vähättelystä.

Saksassa tehdään tilastojen mu-
kaan joka päivä noin 26 vakavaan 
loukkaantumiseen johtavaa veit-
si-iskua. Yli puolet niistä on ul-

komaalaisten tekemiä. Poliisi-
tilastojen vääristymä pahentaa 
tilannetta, sillä kaksoiskansalai-
set luokitellaan saksalaisiksi. 

Yleisradio vähätteli uutises-
saan (24.2.) Saksan maahanmuut-
totilanteen vakavuutta ja esitti 
virheellisiä syitä kristillisdemo-
kraattiseen unioniin eli CDU:hun 
kuuluvan Friedrich Merzin suo-
siolle. Uutisessa väitettiin, että 
Merz nousee johtamaan Sak-
saa, koska maa on kriisiytynyt li-
sääntyvän maahanmuuttokritii-
kin vuoksi.

- Merz on tunnettu suhtautumi-
sestaan jyrkän kielteisesti turva-
paikanhakijoiden vastaanottami-
seen. Hän on luvannut määrätä 
ensimmäisenä virkapäivänään 
liittokanslerina rajakäännytyk-
set toteutettavaksi. Tämä on to-
dellinen syy hänen nousulleen, 
mutta Yle jatkaa tosiasioiden 
vääristelyä ja propagandansa le-
vittämistä.

- Vuonna 2015 Saksassa oli 17,1 
miljoonaa maahanmuuttajataus-
taista ihmistä, mutta vuonna 
2024 jo 24,9 miljoonaa. Seurauk-
sena ovat kasvavat väkivallanteot 
ja turvattomuus. Saksassa tehtiin 
toissa vuonna lähes 9 000 vaka-
van ruumiinvamman aiheutta-
nutta veitsi-iskua ja lähes 5 000 
ryöstöön liittyvää veitsi-iskua. Li-

"Myös Ylen 
puolueellinen 
uutisointi
herättää 
närkästystä.

Anne Rintamäki

Sanna Antikainen

Perussuoma-
laisten ta-
voitteena on 
pienempi Yle.
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säksi Saksassa on ollut lukuisia 
tapauksia, joissa “auto ajoi väki-
joukkoon” – näin Yle usein muo-
toilee uutisensa, jotta todelliset 
syyt, kuten terroristiset motiivit, 
jäävät mainitsematta, Antikainen 
sanoo ja kannattaa lämpimästi 
mahdollisia lisäleikkauksia.

Ohjelmatarjonnassa 
Seksi-Suomen historiaa 
ja Pillupäiväkirjoja

Perussuomalaisten kansanedus-
taja Anne Rintamäki kiinnittää 
huomiota Ylen toimintoihin, jois-
sa on paljon sellaista, millä ei ole 
mitään tekemistä demokratian tai 
sananvapauden kanssa.

- Onko esimerkiksi seuraavi-
en ohjelmien tarjoaminen vero-
rahoilla demokratiaa ja sananva-
pautta: Jalkojen välissä, Mä tuun, 
Seksi-Suomen historia, Alaston 
matka, Melonit ja banaanit tai 
Koukussa strippaukseen, Rinta-
mäki luettelee ja jatkaa:

- Sinkut paljaana, Pillupäivä-
kirjat, Sointu Borg & Tyrkyt, so-
malin- ja arabiankieliset uutiset, 
Queerruutu, Deittaavat daamit, 
Treffeille ympäri maailmaa ja 
Tuontirakkautta. Ja tässäkin vain 
pieni pintaraapaisu siitä, mitä Yle 
meille tarjoaa verorahojen vas-
tineeksi. Lista on aivan järkyttä-

Avoimuutta Ylen toimintaan 
ja rahankäyttöön

vän pitkä.
Rintamäen mukaan ohjelmatar-

jontaa ja hallintoa voitaisiin kar-
sia kovallakin kädellä puuttumat-
ta hyvään ohjelmasisältöön.

- Viime vuonna uutisoitiin Ylen 
toimitusjohtajan kuukausipal-
kan olevan 28 000 euroa, ja koro-
tus edellisvuodesta oli 7 100 eu-
roa vuodessa. Ei siis ole ihme, jos 
kulut ovat suuret: johtajia ja pik-
kupomojahan siellä riittää, Rinta-
mäki sanoo.

Viron yleisradioyhtiö tulee 
toimeen hyvin vähällä

Rintamäki myös huomauttaa, 
että Viron yleisradio tulee toi-
meen erittäin pienellä budjetil-
la. Hän katsoo, ettei tämän takia 
Virossa demokratia ole sen huo-
nommalla tolalla kuin Suomes-
sakaan.

- Ajatelkaapa! Viron yleisradio-
yhtiön vuosirahoitus on 42 mil-
joonaa euroa. Meidän yleisra-
diomme vetää suunnilleen 14 
kertaa enemmän rahaa vuosit-
tain.

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVAT LEHTIKUVA JA 
PS ARKISTO

"Kaikkien 
valtionyhtiöiden 

täytyy katsoa, 
miten toimintaa 

johdetaan."

Liikenne- ja viestintäminis-
teriö pyytää lausuntoja hal-
lituksen esitysluonnokses-
ta Yleisradio Oy:stä annetun 
lain muuttamiseksi. Lain muu-
tos lisäisi Yleisradion velvolli-
suuksia julkaista toimintaansa 
ja talouteensa liittyviä tietoja 
yleisölle. Jatkossa hallintoneu-
vosto valvoisi avoimuusvel-
voitteen täyttymistä sekä Ylen 
rahankäytön tehokkuutta.

Lakiin lisättäisiin parlamen-
taarisen Yle-työryhmän linjaa-
mat muutokset koskien Ylen 
toiminnan ja talouden avoi-
muutta ja sen valvontaa, va-
rautumiseen liittyvää tehtävää 
sekä hallintoneuvoston jäsen-
määrää.

Esityksessä päivitettäisiin li-
säksi Ylen huoltovarmuusteh-
tävä vastaamaan nykytilaa, 
jossa Yle varautuu televisio- ja 
radiotoiminnan lisäksi myös 
muun tiedonvälityksen hoita-
miseen poikkeusoloissa.

Lakiin on tarkoitus lisätä 
myös EU:n medianvapausase-

tuksen edellyttämät Yleisradi-
on vastaavien toimittajien va-
lintaa ja erottamista koskevat 
perusteet ja menettelyt. Vas-
taavan toimittajan valinta pe-
rustuisi valittavan henkilön 
kokemukseen suhteessa vas-
taavan toimittajan tehtäväalu-
eeseen ja kokemukseen toimi-
tustyöstä sekä toimitustyötä 
tekevän organisaation johta-
misesta.

Vastaava toimittaja voitaisiin 
erottaa vain asiallisesta paina-
vasta syystä. Tällaisena ei voi-
taisi pitää syytä, joka perustuu 
vastaavan toimittajan käyttä-
mään toimitukselliseen pää-
tösvaltaan, ellei tehtävän jat-
kaminen olisi yhtiön kannalta 
ilmeisen kohtuutonta. Vastaa-
van toimittajan erottamisessa 
tulisi myös huomioida työsopi-
muslaissa kielletyt irtisanomis-
perusteet.

Hallituksen esitys on tarkoi-
tus antaa eduskuntaan kevääl-
lä 2025. 

- Valtionyhtiöiden täytyy pis-
tää parastaan. Jo taloudelli-
nenkin tilanne edellyttää sitä, 
koska meillä ei ole varaa enää 
uusiin tukiin, ministeri Ran-
ne sanoo.
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Maahanmuutto, suoma-
laisten alhainen synty-
vyys ja maahanmuut-

tajien korkea lapsiluku muuttavat 
Suomen väestörakennetta nope-
aa vauhtia. Etenkin Suomen vie-
raskielinen väestö keskittyy Uu-
dellemaalle, sillä jo vuoden 2022 
alussa 58 prosenttia koko maan 
vieraskielisistä asui tässä maa-
kunnassa.

Maahanmuutto rasittaa ras-
kaasti Suomen kuntataloutta eri-
tyisesti siksi, että ulkomaalais-
peräinen väestönkasvu ei tue 
verotulojen kehitystä. Omien eri-
tyispalvelujensa lisäksi maahan-
muuttajat kuluttavat yhteisiä jul-
kisia palveluita vähintään yhtä 
paljon kuin muutkin asukkaat, 
mutta ulkomaisten tulijoiden 
keskimääräinen osallistuminen 
palveluiden rahoitukseen kun-
nallisverojen muodossa jää kau-
aksi kantaväestöstä.

Espoossa maahanmuuton kas-
vu on ollut erityisen voimakas-
ta. Vuoden 2023 lopussa espoo-
laisista 69,9 prosenttia eli 219 621 
henkeä oli suomen- tai saamen-

Espoossa maahanmuuton kasvu on ollut erityisen 
voimakasta jo viime vuosikymmeneltä saakka. Samal-
la maahanmuutto kuitenkin kurittaa Espoon taloutta, 
koska muuttoliikkeen mukana kaupungin verotulot eivät 
juurikaan kehity samassa suhteessa. Perussuomalais-
ten espoolaisvaltuutettu Jaana Valle sanookin, että 
valtuustossa yleinen asenne on pitkälti se, että vain 
perussuomalaiset kiinnittävät huomiota maahanmuu-
ton aiheuttamiin kuluihin ja haittoihin.

Maahanmuutto kuormittaa kuntien taloutta

kielisiä. Ruotsinkielisiä oli 20 199, 
ja heidän osuutensa väestöstä oli 
6,4 prosenttia. Vieraskielisiä es-
poolaisia oli 74 204 henkeä eli 
23,6 prosenttia. Vuoden 2023 vä-
estönkasvusta 85,4 prosenttia oli 
vieraskielistä.

Kaupunginjohtajakin 
päivitteli maahanmuuton 
kuluja

Suomen Perustan ylläpitä-
mä väestökello.fi-verkkopalvelu 
osoittaa, miten ulkomaalaistaus-
taisten suhteellinen väestöosuus 
Espoossa on kasvanut vahvas-
ti vuosituhannen 
taitteesta saak-
ka, jolloin ulko-
maalaistaustaisten 
osuus oli vain 4,1 
prosenttia.

Vuonna 2010 ul-
komaalaistaus-
taisten osuus oli jo 
9,5 prosenttia, ja 
vuonna 2020 19,1 
prosenttia. Vuoden 2023 lopussa 
Espoon väestöstä peräti 23,8 pro-

senttia oli ulkomaalaistaustaisia.
Perussuomalaisten espoolais-

valtuutettu Jaana Valle sanoo 
suoraan, että Espoon väestönkas-
vu on ollut viime vuosina epä-
tervettä.

- Espoon väkiluku viime vuon-
na, eli vuonna 2024, oli 321 030, 
ja heistä vieraskielisiä oli 80 260, 
eli maahanmuuttajia oli jo noin 
neljännes väestöstä, ja maahan-
muuton osuus väestönkasvusta 
on 50 %.

Juuri eläkkeelle jäänyt Espoon 
kaupunginjohtaja Jukka Mäke-
lä murehti jo vuonna 2019, että 
maahanmuutosta koituu Espool-
le valtavat kustannukset ja että 
valtion pitäisi osallistua kuluihin.

Espoolaisvaltuutettu Valle ker-
too, että maahanmuutto aihe-
uttaa kuluja veronmaksajille 
monella sektorilla, etenkin ope-
tuksessa ja varhaiskasvatuksessa.

- Espoon kouluissa opetetaan 
yli 40 oppilaiden omaa äidinkiel-
tä. Näihin opetuksiin osallistuu 
4 511 lasta, ja Suomea toisena kie-

lenä opiskelee 8 334 las-
ta. Lisäksi täällä opete-
taan kuutta suomalaisille 
vierasta uskontoa, ku-
ten islam, buddhalai-
suus ja krishna. Uskonto-
jen opiskeluun osallistuu 
lukuvuonna 2024-2025 
kaikkiaan 5 240 lasta eli 
445 enemmän kuin 2023-
2024. Lisäksi kouluihin 

on palkattu lisää kulttuuriohjaa-
jia, erityisopettajia, opettajia ja 

Espoossa rahaa palaa 
erityisesti vieraskielisten 
uskonnonopetuksen

koulunkäyntiohjaajia, eli rahaa 
palaa reilusti juuri vieraskielisiin 
lapsiin.

Kaupunginosat 
eriytyvät

Kuten muissakin suurissa kau-
pungeissa, myös Espoossa kau-
punginosat ovat eriytyneet 
maahanmuuton mukaan. Vie-
raskieliset pitkälti asuvat omis-
sa lähiöissään, joissa myös kes-
kimääräinen tulotaso on selvästi 
alhaisempi kuin kantaväestön 
asuinalueilla.

Espoon keskuksen läheisyydes-
sä sijaitsevassa Suvelassa vieras-
kielisten osuus on jo yli 40 pro-
senttia väestöstä. Suvelassa on 
paljon vanhoja kerrostaloja, ja se 
on ollut maahanmuuttajien suo-
siossa etenkin edullisten vuokra-
asuntojen vuoksi.

Monikulttuurisuus näkyy niin 
alueen kouluissa kuin päiväko-
deissakin. Lapset, joiden äidin-
kieleksi on tilastoitu suomi, ovat 
Suvelassa monin paikoin jo selvä 
vähemmistö.

Valle tietää, että monikulttuuri-
suus ja eri kielten puhuminen tuo 
paljon käytännön haasteita kou-
luihin.

- Kouluissa on paljon ongel-
mia, opettajilla on haastavaa kun 
oppilaat puhuvat useaa eri kiel-
tä ja oppilailla on erilaisia tapo-
ja ja kulttuuria. Tiedossa on myös 
useita maahanmuuttajaoppilai-
siin kytkeytyviä koulukiusaamis-

"Ulko-
maalaisten 
suhteellinen 
väestöosuus 
Espoossa on kas-
vanut vahvasti.

Kuten muissa-
kin suurissa kau-
pungeissa, myös 
Espoossa kau-
punginosat ovat 
eriytyneet maahan-
muuton mukaan.
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Espoossa rahaa palaa 
erityisesti vieraskielisten 
uskonnonopetuksen

tapauksia, mutta asiaan vaikutta-
minen lasten vanhempien kautta 
on haastavaa, koska usein rasis-
mikortti kaivetaan esiin.  

Monikulttuurisuus johtaa op-
pilaitoksissa myös moniin ab-
surdeihin käytännön tilanteisiin. 
Espoon seudun koulutuskun-
tayhtymä Omniassa opiskelee 
ammatillisessa koulutuksessa 
vuosittain noin 10 000 opiske-
lijaa, joista yli 40 prosenttia on 
maahanmuuttajia. Omnian oppi-
laitoksen vessoihin asennettiin 
viime vuonna kuvallinen ohje, 
miten wc-istuinta käytetään.

- Alkeet oppilaitoksessa siis 
aloitetaan opastamalla vessan 
käyttöä, Valle päivittelee.

Espooseen valuu 
matalapalkkatyöntekijöitä 
ja Kelan asiakkaita

Vaikka Espoon väkiluku kas-
vaakin, samaan aikaan Espoos-
ta muutetaan usein läheisiin pie-
nempiin kaupunkeihin, kuten 
Hämeenlinnaan, Lohjalle, Raase-
poriin ja Saloon.

Espoon väestökasvu on tällä 
hetkellä pitkälti maahanmuutta-
javetoista. Valle kertoo, että kau-
pungin strategian mukaisesti 
Espooseen haluttaisiin lisää "eri-
tyisosaajia", mutta maahanmuut-
to ei ole siinä tavoitteessa aut-
tanut.

- Ikävä kyllä nämä Espoon eri-
tyisosaajat ovat lähinnä matala-
palkka-aloilla työskenteleviä, ei-

vätkä monet tulijat tule toimeen 
palkkatuloillaan.

Suomen Perustan julkaisemal-
ta kuntaluvut.fi-sivulta selvi-
ääkin esimerkiksi, että Espoos-
sa asuvien pakolaistaustaisten 
(Irak, Somalia, Afganistan ja Syy-
ria) henkilöiden ryhmässä jopa 
56,1 prosenttia on toimeentulotu-
en piirissä. Vertailun vuoksi Es-
poossa asuvasta suomalaisesta 
kantaväestöstä vain 5,6 prosen-
tille maksetaan toimeentulotu-
kea. Kaiken kaikkiaan ulkomaa-
laistaustaisten henkilöiden osuus 
Espoossa maksetuista toimeen-
tulotuista oli yli puolet, eli 51,6 
prosenttia.

Valtuusto blokkiutuu 
maahanmuutto-
kysymyksissä

Espoossa – kuten monissa 
muissakin kaupungeissa - maa-
hanmuuttoon kytkeytyvät kysy-
mykset jakavat valtuustoryhmiä 
blokkeihin, Valle sanoo.

- Maahanmuutto näkyy val-
tuuston päätettävissä asioissa 
paljolti budjettia tehdessä, 
eli kun joudutaan rakenta-
maan lisää päiväkoteja ja 
kouluja, ja se näkyy Es-

poon strategiassa. Tietenkin aina, 
kun on puhetta väestönkasvusta 
tai kun olemme päättämässä ra-
kentamisesta, ja kun otamme pu-
heeksi maahanmuuton, saamme 
päällemme huutelua vihreiden 
tai demarien taholta, että olem-
me rasisteja tai että asia ei kuulu 
tähän  - vaikka kuuluukin.

Demareilla Espoon valtuustos-
sa on kymmenen paikkaa ja pe-
russuomalaisilla kahdeksan. De-
marien toiminta Espoossa herätti 
huomiota jo vuonna 2017, kun 
SDP:n valtuustoryhmän silloi-

sen puheenjohtajan Martti Hell-
strömin puhe herätti Espoon 
valtuustossa suurta hämmennys-
tä. Hellström hehkutti tuolloin 
”espoolaisten naamanvärin vaih-
tumista” hyvänä uudistuksena.

Espoossa valtuutetuilta on 
usein pyydetty myös kannanot-
toja erilaisiin maahanmuuttoon 
kytkeytyviin julistuksiin, Val-
le kertoo.

- Vaatimuksia on ollut. Vuonna 
2022 meitä yritettiin saada alle-
kirjoittamaan rasismin vastainen 
sitoumus, mutta me perussuo-
malaiset emme sitä kirjoittaneet. 
Samoin jäimme yksin äänestyk-
sessä Espoon kotouttamisohjel-
massa.

Valle toteaa, että valtuustos-
sa yleinen asenne on pitkälti se, 
että vain perussuomalaiset kiin-
nittävät  huomiota maahanmuu-
ton aiheuttamiin kuluihin ja hait-
toihin.

- Uusi kaupunginjohtaja Kai 
Mykkänen äskettäin korosti, 
että kaikki me olemme espoolai-
sia, eli ilmeisesti hänelle ei ole 
merkitystä, tuoko asukas vero-

euroja vai kuluttaako hän vain 
niitä.

TEKSTI PS-TOIMITUS
KUVAT LEHTIKUVA JA 
PS ARKISTO

Kaupunginvaltuutettu 
Jaana Valle sanoo, että 
monikulttuurisuus tuo
paljon käytännön 
haasteita kouluihin.

Moni-
kulttuurisuus

ja eri kielten 
puhuminen tuo

paljon käytännön 
haasteita 

kouluihin.
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Eduskunnan täysistunnos-
sa käsiteltiin valtioneuvos-
ton selontekoa YK:n kestä-

vän kehityksen toimintaohjelman 
Agenda 2030:n täytäntöönpa-
nosta. Selonteko käsittelee halli-
tuksen keskeisiä toimia kestävän 
kehityksen tavoitteiden saavutta-
miseksi globaalilla ja kansallisel-
la tasolla. 

Perussuomalaisten ryhmäpu-
heenvuoron pitänyt kansanedus-
taja Merja Rasinkangas korostaa 
Suomen olleen kestävän kehityk-
sen edelläkävijänä jo pitkään.

- Kansainvälisissä vertailuissa 
sijoitumme toistuvasti maailman 
kärkeen yhdessä muiden Pohjois-
maiden kanssa. Monet terveyteen 
ja sosiaalisiin olosuhteisiin liitty-
vät tavoitteet saavutimme jo 1960- 
ja 1970-luvuilla, ja myös vuodelle 
2020 asetetut tavoitteet on maas-
samme pitkälti täytetty.

- Kansallisesti löytyy myös pa-
rannettavaa. Esimerkiksi tervey-
denhuolto on suurien haasteiden 
edessä, hoitojonot pitenevät, vä-
estö ikääntyy ja alueellinen eri-
arvoisuus on lisääntynyt. Myös 
koulutuksen taso on viime vuo-
sina heikentynyt ja perusopetuk-
sen oppimistulokset ovat laskus-
sa. Näihin haasteisiin nykyinen 
hallitus onkin toimillaan vastan-
nut, jotta kestävän kehityksen ta-
voitteet eivät jää pelkäksi tilasto-
jen kaunisteluksi.

Suomi ei voi kantaa 
muiden maiden taakkaa

Vaikka Suomi on kestävän kehi-
tyksen kärjessä oleva edelläkävi-
jä, suurin osa muusta maailmasta 
on tavoitteissaan jäljessä. Rasin-
kangas muistuttaa, että monissa 
maissa köyhyys, eriarvoisuus, ym-
päristöongelmat ja ihmisoikeus-
loukkaukset ovat yhä aivan joka-
päiväisiä haasteita. Samalla hän 
korostaa, ettei pelkkä kehitysapu 
ratkaise kehitysmaiden ongelmia.

Perussuomalaisten mielestä Suomi ei voi yksin rat-
kaista kaikkia maailman ongelmia eikä maailmanpa-
rantamista voida tehdä suomalaisten veronmaksajien 
kustannuksella. Perussuomalaisten mukaan Suomes-
sa tulee aina huolehtia ensisijaisesti omasta kansalli-
sesta edusta ja suomalaisten hyvinvoinnista.

Suomen huolehdittava ensisijaisesti 
omasta kansallisesta edusta

- Kansainvälisen kehitysyhteis-
työn osalta Suomi on panostanut 
köyhyyden vähentämiseen ja tu-
kee useita kansalaisjärjestöjä, jot-
ka työskentelevät kehitysmaissa. 
On kuitenkin tunnustettava, ettei 
julkisen sektorin kehitysapu yk-
sin ratkaise ongelmia, vaan aito 
hyvinvointi syntyy vakaista yh-
teiskunnista ja terveestä markki-
nataloudesta. 

Nykyinen hallitus korostaa yksi-
tyisen sektorin roolia kehitysyh-
teistyössä, mikä on askel oikeaan 
suuntaan. 

- Pelkän avun si-
jaan meidän tulee 
edistää kehittyvi-
en maiden oma-
varaisuutta, te-
ollistumista ja 
taloudellista kas-
vua, jotta ne eivät 
jää riippuvaisiksi 
ulkoa tulevasta tu-
esta, Rasinkangas sanoo.

Ruokaturvan tukeminen kehit-
tyvissä maissa on tärkeää, ja Suo-
men panostukset pienviljelijöiden 
tukemiseen ja maatalouden kehit-
tämiseen ovat perussuomalaisten 
mielestä sinällään kannatettavia. 

- Samalla on kuitenkin syytä 
kysyä, kuinka paljon suomalai-
sen veronmaksajan tulee osallis-
tua muiden maiden maatalouden 
tukemiseen. Pidämmekin hyvä-
nä päätöksenä sitä, että tällä vaa-
likaudella kehitysyhteistyös-
tä leikataan historiallisen paljon, 
yhteensä yli miljardi euroa.

Ideologiset hankkeet eivät 
saa ohjata kehitysapua

Rasinkangas nostaa esille Suo-
men tuen kehitysmaiden perhe-
politiikassa ja koulutuksen edis-
tämisessä. Kehitysapua eivät 
kuitenkaan saa sanella ideologi-
oiden ohjaamat hankkeet, vaan 
avun tulee kohdistua konkreetti-
siin toimiin.

- Perhepolitiikan osalta Suomi 
on tukenut merkittävästi terveys-
palveluiden saatavuutta kehitys-
maissa. Tällaiset toimet auttavat 
vähentämään äitiyskuolleisuutta 

ja tukevat naisten ja tyttö-
jen oikeuksia kaikilla elä-
mänalueilla. Se on oikein. 
Kehitysyhteistyövarojen 
kuuluukin mennä elinolo-
suhteita konkreettises-
ti parantaviin kohteisiin 
eikä pelkän ideologian 
ohjaamiin hankkeisiin.

- Suomi on ollut 
aktiivinen myös 

koulutuksen edistä-
misessä kriisialueil-
la sekä kansainväli-
sessä yhteistyössä. 
Ukraina on tällä 
sektorilla merkit-
tävä kumppani-
maa. Koulutuk-
sen tukeminen 
on kannatet-
tavaa, mut-
ta tässäkin 
täytyy muis-
taa, että Suo-
men omalla 

- On tär-
keää, ettei 
Suomi ku-
vittele voi-
vansa yksin rat-
kaista maailman 
ongelmia suoma-
laisten rahoilla, 
kansanedusta-
ja Merja Rasin-
kangas sanoo.

""Pelkän 
avun sijaan
meidän tulee
edistää kehitty-
vien maiden 
omavaraisuutta."

”Pelkkä kehitysapu 
ei ratkaise kehitys-
maiden ongelmia”
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koulutusjärjestelmällä ja mei-
dän omilla nuorillamme on omia 
haasteitaan.

”Onko tämä paras tapa 
edistää kestävää kehitystä?”

Vaikka Suomi tekeekin jo pal-
jon kestävän kehityksen tavoittei-
den saavuttamiseksi, eivät kaikki 
tavoitteet ole kannatettavia eivät-
kä realistisia.

- Ympäristötavoitteet voivat ai-
heuttaa ylimääräistä sääntelyä ja 
byrokratiaa, joka vaikeuttaa yri-
tystoimintaa ja nostaa elinkustan-
nuksia. Onko kestävää kehitystä 
se, että suomalaisten elämää ra-
joitetaan yhä tiukemmilla päästö-
rajoituksilla ja verotuksella, kun 
samaan aikaan suuret saastutta-
jat, kuten Kiina ja Intia, tuprut-
tavat tuhkaa entiseen tapaan? 
Rasinkangas kysyy.

- Lisäksi pitää pohtia, kuin-
ka paljon kestävän kehityksen 
tavoitteet rajoittavat yksilön-
vapauksia. Onko oikein, että 
vihreän siirtymän nimissä 
rajoitetaan ihmisten liikku-
mista, energiankulutusta 
tai ruokavaliota? Tällaiset 
toimet menevät helpos-
ti liian pitkälle ja aiheutta-
vat enemmän haittaa kuin 

hyötyä. Ympäristön suo-
jelu on tärkeää, mutta se 

ei saa tapahtua hinnalla mil-
lä hyvänsä.

Perussuomalaisten mieles-
tä Agenda2030-ohjelman käy-
tännön toteutukseen liittyy on-
gelmia.

- Toteutukseen liittyy ongelmia, 

kuten monimutkainen mittaami-
nen ja tavoitteiden todellisen vai-
kuttavuuden arviointi. Usein kyse 
on enemmän juhlapuheista kuin 
tuloksista. Onko tämä paras tapa 
edistää kestävää kehitystä, vai tu-
lisiko meidän keskittyä enemmän 
käytännönläheisiin ja paikallisiin 
ratkaisuihin, jotka aidosti hyödyt-
tävät ihmisiä? Tätä me perussuo-
malaiset kehotamme pohtimaan.

Suomalaisten 
hyvinvointi ensin

Perussuomalaiset kannattaa 
pyrkimystä edistää kestävämpää 
maailmaa, kunhan se tapahtuu 
järkevästi ja tasapainoisesti.

- On tärkeää, ettei Suomi kuvit-
tele voivansa yksin ratkaista maa-
ilman ongelmia suomalaisten 
rahoilla. Meidän tulee aina huo-
lehtia ensisijaisesti omasta kan-
sallisesta edustamme ja suoma-
laisten hyvinvoinnista. Kestävä 
kehitys ei saa tarkoittaa sitä, että 
suomalaiset joutuvat kantamaan 
kohtuuttoman taakan kansainvä-
listen sitoumusten vuoksi.

- On aika siirtyä realistisempaan 
ja terveellä järjellä ohjattuun po-
litiikkaan, jossa Suomi pitää huol-
ta omista eduistaan samalla kun 
osallistuu kansainväliseen yhteis-
työhön järkevällä ja kustannus-
tehokkaalla tavalla, Rasinkangas 
muistuttaa.

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVAT LEHTIKUVA JA 
PS ARKISTO

Kehitysapu on 
pohjaton kaivo, 
joka ei ole pois-
tanut tai juuri 
vähentänytkään 
kohdemaiden 
ongelma.

Vihervasemmistolla näyttää olevan entistä kovempi 
hinku jakaa suomalaisten veronmaksajien rahoja kehi-
tysapuna maailmalle.

Oppositio haluaa jakaa 
rahaa maailmalle

Vasemmisto korottaisi kehitysapua 
jopa miljardilla vuodessa

Oppositiota ei näyttänyt 
valtiontalous huolestutta-
van loppuvuodesta, kun 

eduskunnassa käsiteltiin tämän 
vuoden valtion budjettia. 
  Vuoden 2025 budjetin kahdeksi 
keskeisimmäksi tavoitteeksi ase-
tettiin talouden kuntoon laitta-
minen sekä talouskasvun aikaan-
saaminen. Tällä hallituskaudella 
linjatut, useiden miljardien suo-
rat sopeutustoimet tähtäävät jul-
kisen talouden kestämättömän 
kehityksen vakauttamiseen.

Utopistiset esitykset 
kaatuivat

  Vastapainona hallituksen linjal-
le SDP esitti varsinaiseen kehi-
tysyhteistyöhön lisättäväksi 50 
miljoonaa euroa. Vihreät ja va-
semmistoliitto esittivät kehitys-
yhteistyöhön 200 miljoonan eu-
ron lisäystä.
  Lisäksi vihreät ja vasemmis-
toliitto esittivät eduskunnalle 
lausumia, joilla velvoitettaisiin 
Suomea vahvistamaan kehitys-
yhteistyötä. Vihreistä esitettiin 
0,2 prosentin bruttokansantulo-
osuutta kohdistettavaksi vähiten 
kehittyneille maille. Vasemmis-
toliitto puolestaan esitti Suomen 
kehitysyhteistyörahoitusta nos-
tettavan kohti 0,7 prosentin brut-
tokansantulo-osuutta.
  Vihreät esitti myös 30 miljoo-
naa euroa laina- ja sijoitusmuo-
toiseen kehitysyhteistyöhön sekä 
viittä miljoonaa euroa Finnfun-
diin. Erilaisille ulkoministeriön 
alaisuudessa toimiville järjestöil-
le oppositiopuolueet esittivät sa-
tojen tuhansien lisärahoitusta.

Perussuomalaiset 
tyrmäsivät ehdotukset

  - Tilanne Suomen taloudessa 

on haastava, ja käytännössä joka 
puolelta joudutaan säästämään. 
Siitä huolimatta oppositiopuo-
lueet kehtaavat kiikuttaa saliin 
äänestettäväksi esityksiä, joil-
la Suomi lisäisi kehitysyhteistyön 
rahoituksia jopa sadoilla miljoo-
nilla euroilla verrattuna hallituk-
seen. Onneksi nämä opposition 
esitykset kaatuivat, Miko Berg-
bom toteaa.

"On siinä vasemmistolla 
prioriteetit"

  Joakim Vigelius arvostelee op-
position linjauksia ’’tekopyhiksi’’. 
Hän viittaa oppositiosta huudel-
tuun moitteeseen, kun edus-
kunnassa jaettiin niin kutsuttuja 
joululahjarahoja muun muassa 
kotimaan tiehankkeisiin, ampu-
maratoihin ja järjestökentälle. 
  - On siinä vasemmistolla priori-
teetit, jos suomalaisten euroilla 
ennemmin rakennetaan kehitys-
maita kuin kunnostetaan koti-
maan kuoppaisia teitä, Vigeli-
us toteaa.
  Hallitus on säästämässä kehi-
tysyhteistyöstä historiallisen pal-
jon, yli miljardi euroa vaalikau-
den mittaan. Vigeliuksen mukaan 
säästö on perusteltu.
  - Suomessa on tehty 15 vuotta 
putkeen alijäämäisiä budjetteja, 
mutta silti pumpattu keskimää-
rin miljardi euroa vuodessa kehi-
tysapuun. Olemme auttaneet ve-
laksi. Siihen ei ole nyt varaa, vaan 
menoja on priorisoitava.
 Tänä vuonna Suomen julkisen 
kehitysyhteistyön arvioidaan ole-
van kokonaisuudessaan 1,064 
miljardia euroa, mikä vastaa noin 
0,36 prosenttia bruttokansan-
tulosta.

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVA LEHTIKUVA
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Oikeusministeri Leena Meri kutsui maahanmuuttaja-
järjestöjen edustajia sekä oikeudenhoidon eri toimijoita 

keskustelemaan kunniaan liittyvästä väkivallasta. 
Meren oma viesti läsnäolijoille oli kristallinkirkas. 
- Suomessa ei ole hyväksyttävää väkivaltaa, ja 

loppupeleissä tänne on sopeuduttava.

Oikeusministeri Leena Meri:

V altioneuvos-
ton juhlahuo-
neisto oli tu-

paten täynnä, kun eri 
järjestöjen edustajat 
ja viranomaiset oli-
vat kokoontuneet 
keskustelemaan 
kunniaan liittyväs-
tä väkivallasta. Ai-
heen raskaudesta 

huolimatta vallal-
la oli käsin kosketel-
tava usko muutoksen 

mahdollisuuteen ja 
todella positiivinen 

tekemisen mei-
ninki.

Kunniaväkivallasta 
puhutaan liian vähän

Oikeusministeri Leena 
Meri perusteli tilaisuuden jär-
jestämistä sillä, että kunniaväki-
vallasta puhutaan “aivan liian vä-
hän”.  Erityisesti silloin, kun kyse 
on oikeussuojan toteutumisesta. 
Naisilla tai tytöillä on oikeus elää 
ilman henkistä tai fyysistä väki-
valtaa.

- Ei kunniaan liittyvä väkival-
ta eikä mikään muukaan väkival-
ta kuulu suomalaiseen yhteiskun-
taan. Se on vastoin suomalaista 
oikeusjärjestystä, moraalia ja ih-

Oikeusministeri Leena Meren 
pyöreän pöydän keskustelussa
kuultiin muun muassa maahan-
muuttajajärjestöjen
edustajia.

”Kunniaan liittyvä
   väkivalta ei kuulu 
      suomalaiseen
            yhteiskuntaan”

"Oikeus-
suojan tulisi 
tähänastista

paremmin tavoittaa 
kaikki kunnia-

väkivallan 
uhrit."
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miskäsitystä, ministeri totesi 
aloituspuheenvuorossaan.

- Kun kokemuksia ja havainto-
ja kunniaan liittyvästä väkivallas-
ta tarkastellaan ikäryhmän lisäk-
si syntyperän mukaan, voidaan 
todetaan ulkomaalaistaustaisilla 
henkilöillä olevan huomattavasti 
enemmän sekä omakohtaisia ko-
kemuksia että havaintoja kunni-
aan liittyvästä väkivallasta kuin 
suomalaistaustaisilla.

Ääritapauksessa kyseessä 
voi olla jopa murha

Tilastokeskuksen toteuttaman 
kyselytutkimuksen mukaan Suo-
messa asuvista ulkomaalaistaus-
taisista henkilöistä 17 prosentil-
la on kokemuksia tai havaintoja 
kunniaan liittyvästä väkivallas-
ta. Ilmiö koskee siis tuhansia ih-
misiä. Kunniaan liittyvä väkivalta 
ei kuitenkaan läheskään aina tule 
viranomaisten tietoon, eivätkä 
uhrit välttämättä edes itse tun-
nista kohtaavansa kunniaan liit-
tyvää väkivaltaa.

Kun ongelmaa tarkastelee pel-
kästään oikeudellisesti, niin kun-
niaväkivalta ei ole erillinen ri-
kosnimike, vaan se täyttää usean 
eri rikoksen tunnusmerkit. Näitä 
ovat muun muassa laiton uhka-
us, pakottaminen, pahoinpitely, 
kunnianloukkaus, vainoaminen, 
ihmiskauppa tai seksuaalirikos. 
Ääritapauksessa jopa murha. Vä-
kivalta voi olla myös henkistä.

- Oikeussuojan tulisi tähänas-
tista paremmin tavoittaa kaikki 
kunniaväkivallan uhrit.

Kuluvalla hallituskaudella on 
jo toteutettu lakimuutoksia, jot-

ka parantavat kunniaväkivallan 
uhrien oikeuksien toteutumis-
ta. Vuoden 2025 alusta voimaan 
tulleet pakkoavioliiton ja tyttö-
jen ja naisten sukuelinten silpo-
mista selkeyttävät kriminalisoin-
nit vahvistavat tyttöjen ja naisten 
suojaa.

Oikeusminis-
teriössä on myös 
käynnissä usei-
ta toimenpiteitä, 
kuten rangaistus-
ten kiristäminen 
sekä tietoisuuden 
lisääminen ilmi-
östä ja siihen liit-
tyvistä oikeussuo-
jakeinoista.

Naisten uskallettava 
astua esiin

Ministeri Meren mielestä kun-
niaväkivalta nousi ilmiönä ”selke-
ästi” yleiseen keskusteluun vuo-
den 2015 pakolaiskriisin myötä.

- Kansalaisten oli ja on Pohjois-
maissa vaikeata ymmärtää, kuin-
ka joku voi ajatella naisten ase-
masta noin vanhakantaisesti.

Kunniaväkivalta on ilmiönä ole-
massa, mutta emme edes tiedä, 
kuinka paljon sitä loppujen lo-
puksi on. Yhteinen sanoma pyö-
reän pöydän keskustelijoilla oli 
se, että yhteisön sisäinen väkival-
ta ei välttämättä tule viranomais-
ten tietoon.

- Aihe on sellainen, että sen pi-
tää saada julkisuutta, jotta naiset 
uskaltavat astua esiin. Suomes-
sa kaikki fyysinen ja henkinen vä-
kivalta sekä pakottaminen, se on 
yksinkertaisesti kielletty.

Kunniaan liittyvä 
väkivalta koskettaa 
Suomessakin tu-
hansia ihmisiä.

”Kunniaan liittyvä
   väkivalta ei kuulu 
      suomalaiseen
            yhteiskuntaan”

- En tiedä sitä, miten miehet tä-
män ilmiön olemassaolon myön-
tävät. Se on hyvä kysymys.

Yhteisöjen johtajiin 
vaikutettava

Meren mukaan vaikut-
taminen täytyy kohdistaa 
erityisesti yhteisöjen joh-
tohahmoihin, jotka ovat 
yleensä ”niitä vanhempia 
miehiä” yhteisössä.

- Loppupuheenvuoros-
sani yritin sanoa sitä, että 
sosiaalinen rangaistus on 
ihmiselle yksi pahimmis-
ta, sinut erotetaan ryh-

mästä tai syrjitään tai on joku hä-
peärangaistus.

Ministerin mielestä sosiaalinen 
rangaistus voisi toimia toisinkin 
päin. Jospa yhteisö muuttuisi-
kin ja ihmiset alkaisivat ajattele-
maan, "ettei näin saa tehdä, tämä 
ei ole ok”.

- Rikosoikeus on omansa, ja toi-
nen on sitten asenteet ja se, ettei 
jokin ole hyväksyttävää. Kolmas 
on naisten osallistaminen. Nai-
set pääsevät pois kotipiiristään, ja 
heille tulee velvoitteita koulutuk-
seen. Kun ihminen tulee maahan, 
hänelle on oikeasti kerrottava, 
mikä täällä on sallittua ja mikä ei.

“Kaikilla oltava 
mahdollisuus osallistua 
yhteiskunnan toimintaan”

Pyöreän pöydän keskustelus-
sa kuultiin muun muassa kunni-
aan liittyvästä väkivallasta ilmiö-
nä maahanmuuttajajärjestöjen 
edustajien kertomana. Lisäksi 

keskusteltiin kunniaväkivaltaan 
liittyvästä lainsäädännöstä ja oi-
keussuojan toteutumisesta käy-
tännössä, viranomaisten kyvystä 
tunnistaa ja uskalluksesta puut-
tua kunniaan liittyvään väkival-
taan sekä kunniaan liittyvän vä-
kivallan vastaisen työn hyvistä 
käytännöistä ja kehittämistar-
peista.

Osallistujien käyttämissä pu-
heenvuoroissa nousivat esiin 
muun muassa kunniaväkivallas-
ta ilmoittavien uhrien suojelun 
tärkeys, perheen ja yhteisön roo-
lin ja asenteiden huomioiminen, 
onnistunut kotiutuminen sekä 
se, että tietoisuutta aiheesta on, 
mutta ei riittäviä työkaluja siihen 
puuttumiseen.

Ministeri Meri painotti yhteis-
työn merkitystä tapausten tun-
nistamisessa ja järjestöjen toimi-
via ruohonjuuritason kontakteja 
– esimerkiksi maahanmuuttaja-
yhteisöihin kuuluviin tyttöihin ja 
naisiin.

- Kaikilla tulee olla Suomessa 
mahdollisuus osallistua yhteis-
kunnan toimintaan, eivätkä ra-
joittavat asenteet tyttöjä ja naisia 
kohtaan saa estää naisten ja tyttö-
jen oikeuksien toteutumista, to-
tesi ministeri Meri.

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVAT PS ARKISTO JA 
LEHTIKUVA

""Aihe on 

sellainen, 

että sen 

pitää saada

 julkisuutta."
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Koira on monelle omista-
jalle perheenjäsen, joka 
tarvitsee huolenpitoa sii-

nä missä muutkin perheenjäsenet. 
Pentutehtailijalle koira on pen-
nuntekokone, jota pidetään aino-
astaan rahan hankkimisen takia.

Perussuomalaisten kansanedus-
taja Ritva “Kike” Elomaa tuo-
mitsee voimakkaasti pentuteh-
tailun.

- Pentutehtailussa ei välitetä 
eläinten hyvinvoinnista, vaan sii-
nä lyövät kättä yhteen ihmisen 
raakuus ja raha, Elomaa jyrähtää.

Koirien epäillystä pentutehtai-
lusta löytyy tuore esimerkki Nur-
meksesta, jossa poliisi pysäyt-
ti pakettiauton vuodenvaihteessa. 
Auton sisälle oli sullottu yli sata 
koiraa. Poliisi pidätti kolme saksa-
laisnaista tapaukseen liittyen.

- Se on järkyttävää, sillä koi-
rat olivat niin huonossa kunnos-
sa, että noin puolet niistä joudut-
tiin lopettamaan. Kuinka kuljetus 
oli päässyt Nurmekseen asti en-
nen kiinni jäämistään? Elomaa 
kauhistelee.

 
Pentutehtailu lisääntynyt

 
SEY Suomen eläinsuojelun toi-

minnanjohtaja Kati White pitää 
Nurmeksessa paljastunutta tapa-
usta epätyypillisenä tapauksena, 
vaikka aiemminkin on salakulje-
tettu sadan koiran eriä.

SEY:n mukaan pentutehtailu on 
lisääntynyt vuosikausien valistus-

kampanjoista huolimatta. Pen-
tutehtailulla on selkeät tunnus-
merkit.

- Narttukoiralla teetetään pentu-
ja niin, että eläinten hyvinvoinnil-
la ei ole väliä. Tarkoitus on saada 
pentuja mahdollisimman paljon 
myyntiin. Narttu astutetaan lii-
an usein eikä välitetä pentujen hy-
vinvoinnista. Motiivina on raha, 
White selvittää.

Hänen mukaansa pentutehtaas-
sa eläimet jäävät ilman asianmu-
kaista ravintoa ja hoitoa. Koirat ja 
muut lemmikit pi-
detään ahtaissa ja 
likaisissa oloissa, 
mikä tuottaa niille 
kärsimystä.

- Pentutehtaiden 
koirilla on usein 
käytös- ja terveys-
ongelmia, eikä nii-
tä ole rokotettu tai 
madotettu. Osto-
hetkellä koira näyttää terveeltä, 
mutta se voi saada matkalla tar-
tuntataudin, jolloin eläin pitää lo-
pettaa ja uuden omistajan pitää 
luopua lemmikistään, White ker-
too.

 
Miljardiluokan bisnes

 
SEY:n mukaan pentutehtailus-

sa on kyse kansainvälisestä rikol-
lisuudesta, jossa Itä-Euroopan 
maista tuodaan pentuja myytä-
väksi muualle Eurooppaan ja Suo-
meen erityisesti Viron kautta.

Perussuomalaisten kansanedustaja Ritva “Kike” 
Elomaa haluaa torjua koirien pentutehtailua, lisätä 
eläinkuljetusten valvontaa ja koventaa eläinsuoje-
lurikosten rangaistuksia.

Kike Elomaa haluaa suitsia pentutehtailua

- Euroopassa on paljon pentu-
tehtailua, ja se on taloudellisella 
tuottavuudella mitattuna rikosla-
jien kärkipäässä. Yhdestä pennus-
ta voi saada ison hinnan, eli siinä 
liikkuvat isot rahat, White sanoo.

Eläinten hyvinvoinnin paranta-
miseen perehtynyt Elomaa tietää, 
että pentutehtailu on Euroopassa 
miljardiluokan rikollisbisnes. 

- Keski-Euroopassa on 
valtavia halleja, joissa on 
tuhansia emokoiria. Ne 
pennutetaan karmeissa 
olosuhteissa, ja pentuja 
myydään ympäriinsä aina 
Suomeen saakka, Elomaa 
kertoo.

Suomen Kennelliit-
to kertoo arvioista, joi-
den mukaan pentuteh-

tailu on Euroopassa kolmanneksi 
suosituin laittoman kaupan muo-
to huume- ja asekaupan jälkeen. 
Elomaa epäilee, että pentutehtailu 
uhkaa lisääntyä entisestään.

- Taloudellisen tilanteen heiken-
tyessä lemmikkieläinten pentu-
tehtailu ilmeisesti vain lisääntyy 
myös Suomessa. Se ei ole kuiten-
kaan ihmiseltä pois, jos puutu-
taan rikollisuuteen, joka kasvaa 
koko ajan.

- Alleviivaan, että jos joku nä-
kee, että ihmistä tai eläintä koh-
dellaan huonosti, niin siihen pi-

tää ehdottomasti puuttua, Elomaa 
painottaa.

 
Kovemmat rangaistukset

 
SEY:n White katsoo, että rikol-

liset ovat jatkaneet taloudellises-
ti kannattavaa pentutehtailua hei-
kon kiinnijäämisriskin ja pienten 
tuomioiden takia.

- Oikeustuomiot ovat tuottoihin 
nähden lieviä, ja eläinten maa-
hantuonti on helppoa EU:n sisära-
joilla, kun kiinnijäämisriski ei ole 
suuri. Tähän asiaan ei kohdenne-
ta tarpeeksi valvontaresursseja, 
White toteaa.

Elomaa on samoilla linjoilla 
kuin White. Kansanedustaja on 
laatinut eläinten hyvinvoinnin pa-
rantamiseen tähtääviä lakialoit-
teita.

- Oikeudessa annetaan helpos-
ti aika pieniä rangaistuksia. Puhu-
taan sakoista, vaikka on niin tör-
keitä tapauksia, että eläimiä on 
jouduttu lopettamaan, Elomaa sa-
noo.

Hänen mielestään Suomen ri-
koslakia pitäisi muuttaa siten, että 
lakiin tulisi vankeusrangaistus 
eläintenpitokiellon rikkomisesta.

- Olisi hyvä tiukentaa rajallis-
ta eläintenpitokieltoa vankeus-
rangaistuksen muotoon. Siten vi-
ranomainen pääsisi helpommin 

"”Hälytys-
kellojen 
pitäisi soida, 
jos joku myy 
koiraa nopealla 
aikataululla.”

Pentutehtailijan takakontista paljastuneet sekarotuisen 
saksanpaimenkoiran pennut.

”Jos 
puhun eläinten 

puolesta, se ei 
ole ihmisiltä 

pois”

”Älä osta koiraa, jos 
et tiedä sen taustoja”
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tarkistamaan, toteutuuko eläin-
tenpitokielto vai ei, Elomaa kat-
soo.

Hän tähdentää, että lainmuutok-
sella ei pidä lisätä tuottajien taak-
kaa eläinten hyvinvoinnin valvon-
nan osalta.

- Jotkut valvontaeläinlääkärit 
puuttuvat helposti epäkohtiin, ja 
jotkut eivät meinaa puuttua ollen-
kaan. Esimerkiksi tuotantoeläin-
ten kohdalla valvonta ei saa men-
nä överiksi, Elomaa tähdentää.

Kennelliiton mukaan koirien hy-
vinvointia on helpointa valvoa 
järjestäytyneen koiraharrastus-
toiminnan kautta, mutta siten ta-
voitetaan kuitenkin vain murto-
osa koko koirakannasta.

 
EU:n on toimittava

 
Elomaan mielestä eläinten hy-

vinvoinnin valvontaan pitäisi pa-
nostaa EU:ssa.

- Olen tuskastunut ja pettynyt 
EU:ssa siihen, että siellä puhu-
taan pentutehtailuun puuttumi-
sesta, mutta juuri mitään ei ole ta-
pahtunut.

- Pentutehtaat pitäisi laittaa syy-
niin. Se on kansallisesti jokaisen 
maan tehtävä, mutta katson EU:n 
suuntaan, että siellä on oltu kä-
dettömiä tässäkin asiassa, Elo-
maa sanoo.

Myös Kennelliiton mukaan pen-
tutehtailun, laittoman koirakau-
pan ja koirien salakuljetuksen val-
vontaan on kohdistettava koko 
EU:n alueella riittävästi resursseja 
ja viranomaisilla tulee olla mah-
dollisuus tehdä tehokasta yhteis-
työtä Euroopan laajuisesti.

- Suomessa valvonta pelaa pa-
remmin. Eläinten hyvinvointila-
ki ja Ruokaviraston koirarekisteri 
ovat vähän parantaneet tilannetta.

- Ruokaviraston rekisteri on saa-
nut paljon moitteita kasvattajil-
ta, että se on Kennelliiton pääl-
lekkäisrekisteri. Ne pitäisi saada 
yhdistettyä yhdeksi rekisteriksi, 
mutta siihen menee varmaan vielä 
pitkä aika, Elomaa pohtii.

White katsoo, että Ruokaviras-
ton koirarekisteri on tärkeässä 
osassa Suomen tasolla.

- Viranomaiset näkevät, jos joku 
tuottaa paljon pentuja. Tällöin 
valvontaa voidaan kohdentaa sin-
ne, White toteaa.

 
Ei heräteostoksia

 
Suomen Kennelliitto selvitti ko-

ronavuosien jälkeen, että maas-
samme on noin 800 000 koiraa. 
Suomessa hyvin iso osa koiris-
ta hankitaan Kennelliiton kasvat-
tajilta, joka on Whiten mukaan 
parempi tae kuin koiran ostami-

nen bensa-asemalla auton taka-
kontista.

- Muotirodut ovat rahan pe-
rässä toimiville myyjille helppo-
ja kaupattavia. Pienet seurakoirat 
ovat nyt suosittuja. Tarjonta vas-
taa kysyntään ja tarpeeseen, Whi-
te kertoo.

Internetin kauppapaikat tar-
joavat pentutehtailijoille hyvän 
myyntialustan. Myynti-ilmoituk-
set eivät välttämättä vastaa todel-
lisuutta, vaan kasvaessaan koira 
saattaa muistuttaa jotain muu-
ta rotua.

- Ihmiset eivät jaksa odottaa 
vaan haluavat lemmikin spontaa-
nisti. Tämä voi kostautua monin 
verroin ja saattaa tulla isot kus-
tannukset eläinlääkärikäynneistä, 
White varoittaa.

Hän neuvoo miettimään huolel-
la, mistä pennun hankkii, ja pe-
rehtymään sen taustoihin.

- On hyvä tutustua rauhassa koi-
raan ja kasvattajaan, nähdä pen-
nun elinolosuhteet sekä selvittää 
lemmikin suvun terveys. Herä-
teostoksia ei saa tehdä, eikä pidä 
ottaa liian nuorta pentua, Whi-
te opastaa.

 
Ostajalla suuri vastuu

 
Elomaa muistuttaa, että ostaja 

on tärkeässä asemassa pentuteh-

tailun ja laittoman eläinkaupan 
torjumisessa.

- Hälytyskellojen pitäisi soida, 
jos joku myy koiraa nopealla aika-
taululla, julkisella paikalla ja taus-
toja tietämättä niin, ettei edes ko-
tiin pääse pentua katsomaan. Ei 
saa kannattaa pentutehtailua os-
tamalla pentutehtailijan pentua, 
Elomaa tähdentää.

Hänellä itsellään on kak-
si koiraa, jotka ovat akita-rotui-
nen Marski ja kultainennouta-
ja Hero. Seniorikoira Marski on 
jo 13,5-vuotias, ja juniori Hero on 
3-vuotias.

- Minulla olisi yksinäistä isos-
sa talossa, jos ei olisi koiria, Elo-
maa sanoo.

Hän muistuttaa, että koiralla on 
monta roolia ihmisen elämässä.

- Koirat saavat ihmisen liikku-
maan ja ulkoilemaan. Ne luovat 
ihmisille turvaa ja mielentervey-
dellisesti henkistä tukea. Koirat 
opastavat sokeita, haistavat taute-
ja ja hometta sekä etsivät huumei-
ta, kadonneita ja ruumiita, Elo-
maa luettelee.

Koirien ja muiden lemmikki-
en hyvinvointi paljastaa Elomaan 
mielestä yhteiskunnan tilan.

- Jos puhun eläinten puoles-
ta, niin se ei ole ihmisiltä pois. Se 
kertoo paljon ihmisen ja yhteis-
kunnan sivistyneisyydestä, miten 
ne kohtelevat eläimiä. Inhimilli-
syyden täytyy olla mukana kaikes-
sa, Elomaa sanoo.

Ohjeita koiran hankkimiseen 
löytyy Kennelliiton Hankikoira.fi-
sivustolta ja SEY:n sey.fi-sivustol-
ta Fiksun koiranostajan oppaasta.

TEKSTI MIKA RINNE
KUVAT LEHTIKUVA JA 
PS ARKISTO

Koiranostajan hälytys-
kellojen tulee soida näissä 
tapauksissa:

Vältä pentu-
tehtailu

• Myyjällä on kova kiire tehdä 
kaupat, eikä hän ole kiinnostu-
nut kyselemään, millaisen ko-
din tarjoaisitte pennulle
• Pentua tarjotaan heti ensinä-
kemältä mukaan
• Emää tai muita pentuja ei ole 
nähtävillä
• Myyjällä on käytössä prepaid-
liittymä, eikä kasvatustoimin-
nasta tai koirista löydy tietoja
• Kaupat halutaan tehdä park-
kipaikalla tai "matkan varrel-
la", eikä myyjä tee kirjallista 
sopimusta
• Pentua ei ole tunnistusmer-
kitty tai rekisteröity Suomen 
Kennelliittoon
• Pennulla ei ole terveystodis-
tusta.

Lähde: Suomen Kennelliitto.

Kike Elomaalla on 
kaksi koiraa, aki-
ta-rotuinen Marski 
ja kultainennouta-
ja Hero.
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E dellisen hallituksen ai-
kaan linjattu hiilineutraa-
lisuustavoite 2035 on koko 

ajan epätodennäköisemmin saa-
vutettavissa, sanoo perussuoma-
laisten puheenjohtaja, valtiova-
rainministeri Riikka Purra. 

Suomen ei tavoitteen takia tule 
ryhtyä sille itselleen vahingolli-
siin toimiin.

Suomi ei tule maksamaan 
metsistään

Purran mukaan tavoite jää pel-
käksi numerosarjaksi, ellei esi-
merkiksi metsänhakkuita käytän-
nössä leikata huomattavasti.

- Tästä taas seuraisi metsäta-
louden, vientimme oleellisen ki-
vijalan, romautus ja vakava isku 
kansantalouteen. Ainakaan tämä 
hallitus ei tule tuollaista esittä-
mään.

Purran mukaan Suomessa ja 
Euroopassa on paljon muitakin 
prioriteettitarpeita – eikä vähi-
ten turvallisuuteen ja puolustuk-
seen liittyen.

- Liian tiukille viety ilmastopo-
litiikka on uudessa tilanteessa en-
tistäkin järjettömämpää. Suomi ei 
myöskään tule maksamaan jolle-
kin muulle – tosiasiassa metsän-
sä paljon huonommin hoitaneelle 
EU-maalle – kuten välillä kuul-
laan vaadittavan. Meillä ei ole 
tuollaisia rahoja, ja vaikka olisi-

Perussuomalaiset ei niele Luonnonvarakeskuksen 
väitteitä Suomen metsien muuttumisesta hiilinieluista 
päästölähteiksi. Perussuomalaisille eivät kelpaa myös-
kään edellisen hallituksen asettamat ylikunnianhimoiset 
ilmastotavoitteet tai YK:n toiveajatteluun perustuva 
kestävän kehityksen toimintaohjelma.

Suomi tuskin saavuttaa hiilineutraalisuustavoitetta 2035 

kin, niille olisi varmasti muuta 
käyttöä kotimaassa.

Perussuomalaiset näki 
tämänkin ennakolta

Perussuomalaiset on ongelman 
tiennyt koko ajan.

- Meitä ei ole kuunneltu, kan-
taamme on kauhisteltu, sille on il-
kuttu. Olemme varoittaneet siitä, 
että liiallinen kunnianhimo – siis 
toisin sanoen ideologinen poliitti-
nen hyvesignalointi – ajaa talou-
den ja teknologian mahdollisuuk-
sien yli. Muiden maiden ja EU:n 
tavoitevuosiluvut ovat selvästi 
kauempana, ja niidenkin saavut-
taminen on epäselvää.

Purran linja ei kuitenkaan ole, 
etteikö mitään voitaisi tehdä.

- Fossiilisten polttoaineiden vä-
hentäminen on järkevää ja oikea 
tie hiilinieluihin liittyvään las-
kentaan hirttäytymisen sijaan. Li-
säksi teknologia kehittyy, synteet-
tiset polttoaineet, hiilensidonta ja 
varastointi, paljon hyödyllisiä asi-
oita. Metsän kasvun tukemiseen 
voidaan satsata. Mutta kaikes-
sa pitää mennä todellisten mah-
dollisuuksien mukaan, ei tarraten 
vuosilukuihin tai kauniilta kuu-
lostaviin mutta yliampuviin vaati-
muksiin. Eikä rikkoen kansanta-
loutemme oleellista perustaa tai 
kotitalouksien vahvistuvaa osto-
voimaa.

- Todellisuus, kuten talouden ja 
teknologian rajoitteet, on välttä-
mättä huomioitava.

Metsänhoito ja 
metsäteollisuus 
Suomen kivijalkoja

Kansanedustaja Jenna Simu-
la painottaa, että kestävä met-
sänhoito ja metsäteollisuus ovat 
maamme kivijalkoja.

- Metsät, tuo suomalaisen hy-
vinvoinnin kehto, keskusteluttaa 
jälleen vilkkaasti – eikä ihme. Se, 
mikä metsien ja maankäyttösek-
torin rooli on päästölaskelmissa 
missäkin maassa, tuntuu vaihtele-
van suuresti.

Simula korostaa Suomen hiili-
nielulaskelmien poikkeavan jo nyt 
muista maista, kuten Ruotsista. 
Hän mainitsee tämän tulevan kal-
liiksi suomalaisille.

- Muista EU-maista poikkeaviin 
laskelmiin perustuen ei voi teh-
dä päätöksiä, jotka tulisivat aino-
astaan kalliiksi suomalaisille ja 
maan kilpailukyvylle sekä riskee-
raisivat suomalaisen tavan hoi-
taa metsiä.

Luonnonvarakeskus 
irti poliittisesta 
ohjauksesta

Luonnonvarakeskus (Luke) il-
moitti hiljattain, että Suomen 
metsät, joita on perinteisesti pi-
detty merkittävinä hiilinieluina, 
ovatkin muuttuneet päästöläh-
teiksi jo vuonna 2021. Luken mu-
kaan tämä johtuu muun muassa 
puuston kasvun pienenemisestä 
ja metsäteollisuuden lisääntyneis-
tä hakkuista.

Perussuomalaisten kansanedus-
taja Sanna Antikainen ihmet-
telee Luken toimintaa, kyseen-
alaistaa koko tulkinnan ja pitää 
ilmastokeskustelua entistäkin se-
kopäisempänä.

- Suomalainen havumetsä imee 
vuodessa hiiltä satoja grammo-
ja neliömetriä kohti. Ei tämä tieto 
voi olla yhtäkkiä muuttunut Lu-
ken uusien laskelmien takia. Koko 
ilmastokeskustelu on ajautunut 
järjenvastaiseksi.

Antikainen vaatii, että Suomen 
metsiä päästölähteiksi väittävä 
Luke irrottautuu poliittisesta oh-
jauksesta ja laatii uudet laskel-
mat, jotka perustuvat rehellisyy-
teen ja todellisuuteen.

Ruotsi mittaa eri 
tavalla – ja metsät ovat 
edelleen hiilinieluja

Antikaisen mukaan Ruotsissa 
asiat nähdään aivan toisin, vaik-
ka olosuhteet ovat varsin saman-
kaltaiset. Siellä ruotsalaismetsät 
ovat edelleen nettonieluja. Suo-
men ympäristökeskusta vastaava 
Ruotsin Naturvårdsverket julkis-
ti joulukuussa laskelman, jonka 
mukaan Ruotsin metsät nielivät 
toissa vuonna 31 miljoonaa tonnia 
hiilidioksidia.

- Luotan enemmän Ruotsin me-
netelmään mitata hiilensidontaa 
kuin Luken laskentatapaan. Ruot-
sissa maaperän hiilinielujen muu-
tos perustuu mittauksiin ja joka 
vuosi metsän maaperästä kerät-
täviin näytteisiin. Tältä pohjalta 
tehdään tilastollinen analyysi.

- Suomessa Ilmatieteen lai-
tos mittaa hiilensidontaa itse 
kehittämällään Yasso-mallil-

”Liian tiukille viety ilmastopolitiikka 
on entistäkin järjettömämpää”
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la, jonka Luke on ottanut käyt-
töön Suomen kansallisessa 
kasvihuonekaasu inventaariossa. 
Tämä nyt vaikuttaisi selittävän 
tämän varsin erikoisen tulkinnan 
Suomen metsistä ”päästölähtei-
nä”. Nähtävästi Suomen metsien 
väitetty “päästölähde” on seura-
usta itse laskentatavasta eikä to-
dellisesta tilanteesta, Antikainen 
huomauttaa.

Ilmastopaneelin 
ja EU:n vaikutus 
kyseenalainen

Sekä ilmastopaneeli että ympä-
ristöjärjestöt vaativat nyt rajuja 
hakkuurajoituksia vedoten Luken 
uusiin lukuihin. Antikainen pitää 
huolestuttavana sitä, että vaikut-
taa siltä kuin ilmastopaneeli oh-
jaisi Luken kasvihuonelaskentaa 
eikä päinvastoin.

- Onko kyseessä tieteellinen 
analyysi vai poliit-
tinen agenda? On 
jo pitkään tiedetty, 
että Suomen met-
sät ovat merkittävä 
hiilinielu. Nyt tätä 
faktaa yritetään hä-
märtää laskenta-
tavalla, joka sattu-
malta johtaa siihen, 
että Suomen pitäi-
si ostaa päästöoikeuksia EU:sta 
miljardien eurojen edestä. Tuskin 
kukaan uskoo, että tämä on pelk-
kää sattumaa, Antikainen sanoo.

Vihervasemmistolaista 
ideologiaa

Keskustelua herättää myös 
YK.n jäsenmaiden Agenda2030-

ohjelma, jonka keskeisiä tavoittei-
ta ovat yliampuvat ilmastotoimet.  

- Agenda 2030 sisältää sinällään 
kauniilta kuulostavia tavoitteita, 
köyhyyden poistamista ja maail-
man palauttamista lähes paratii-
simaiseen olotilaan, jossa kaik-

ki ovat ystäviä keskenään. 
Millään tavalla realisti-
nen ohjelma se ei kuiten-
kaan ole, perussuomalais-
ten kansanedustaja Kaisa 
Garedew toteaa.

- Ohjelman takana on 
vihervasemmistolainen 
ideologia, jossa heikenne-
tään itsenäisten valtioi-
den päätäntävaltaa sosia-

lisoimalla kaikki varat ja vastuut 
yhteisiksi.

Suomen päästöillä 
ei ole mitään vaikutusta

Agenda2030:n tavoitteiden     
toteuttamisen on arvioitu maa-
ilmanlaajuisesti vaativan jopa         
4 000 miljardia euroa vuosittain. 

Käytännössä maksumiehiä ovat 
lähinnä länsimaiden kansalaiset 
ja yritykset, kansainväliset tuki-
paketit ja velkaraha.

- Ohjelmassa on kyse valtavan 
suurista valtioilta, yrityksiltä, mo-
nenkeskisiltä toimijoilta ja sijoit-
tajilta kerättävistä rahasummista 
ja niiden käytön ohjailusta. Mis-
sä on paljon rahaa, siellä on aina 
myös vallanhalua ja oman edun 
tavoittelua, Garedew varoittaa.

Erityisen kriittisesti Garedew 
suhtautuu ohjelman ilmasto- ja 
ympäristötavoitteisiin.

- Ilmasto on aina muuttunut ja 
tulee aina muuttumaan. Ilmake-
hässä on 0,04 prosenttia hiilidi-
oksidia. Tuosta hiilidioksidimää-
rästä 96 prosenttia syntyy ilman 
ihmisen toimia, luonnosta ja me-
ristä. Vain neljä prosenttia hiili-
dioksidista on ihmisen aiheutta-
maa. Tästä neljästä prosentista 
Suomen päästöt ovat vain 0,1 pro-
senttia. Niillä ei ole mitään vaiku-
tusta globaaliin ilmaston lämpe-
nemiseen, eikä niiden vuoksi ole 

mitään syytä hankaloittaa suo-
malaisten elämää, Garedew pai-
nottaa.

Ilmastolaki ei ole 
Suomelle eduksi

Sanna Marinin hallituksen sää-
tämässä ilmastolaissa Suomen 
hiilineutraalisuustavoite on ase-
tettu vuoteen 2035. Garedewin 
mielestä ilman kustannusarvioi-
ta tehdystä tavoitteesta tulisi luo-
pua.

- Sekä valtion että kuntien ta-
solla on aika tehdä tiliä ilmas-
totoimista ja käydä rehellistä 
keskustelua myös ilmastolais-
ta. Suomalaisilla on oikeus tie-
tää, paljonko heidän verorahojaan 
käytetään näihin täysin turhiin 
puuhasteluihin. Kuinka moni 
suomalainen hyväksyisi nämä toi-
menpiteet, jos tietäisi niiden to-
delliset kustannukset?

- Sen puoleen ilmastolaki kuin 
Agenda 2030:kään ei ole suoma-
laisille eduksi. Niiden ajamat ta-
voitteet kurjistavat taloutta, hei-
kentävät kilpailukykyämme ja 
kohdistaisivat suhteettoman ras-
kaita kustannuksia tavallisiin 
ihmisiin, ellei nykyinen halli-
tus olisi päättänyt kompensoi-
da niitä. Minun mielestäni sekä 
Agenda2030:n toimeenpanosta 
että ilmastolaista tulisi luopua ko-
konaan. Se olisi Suomen etu.

TEKSTI PS TOIMITUS
KUVAT LEHTIKUVA JA 
PS ARKISTO

""Missä
on paljon rahaa, 
siellä on aina
myös vallan-
halua."

”Liian tiukille viety ilmastopolitiikka 
on entistäkin järjettömämpää”

"Se, mikä metsien ja maankäyttö-
sektorin rooli on päästölaskelmissa 
missäkin maassa, tuntuu vaihtelevan 
suuresti."

Jenna Simula Kaisa Garedew

"On jo pitkään
tiedetty, että 

Suomen metsät 
ovat merkittävä 

hiilinielu."

Luonnonvarakes-
kus väitti hiljat-
tain, että Suo-
men metsät ovat 
muuttuneet 
päästölähteiksi.



TAVALLINEN ELÄMÄ JA NORMAALI 
JÄRKI KUNNIAAN

 Pelleily ei kuulu peruskouluun ja liikkuminen 

vaatii autoa – tervettä järkeä kuntien toimintaan.

 Alueelliset erot ja paikalliset tarpeet on otettava 

huomioon – paikallinen tieto on monesti 

 parasta tietoa.

 Rahankäytön on oltava läpinäkyvää ja fiksua – 

käytetään yhteisiä rahoja niin, ettei hävetä.

SOTE RAKENNETTIIN RIKKINÄISEKSI, 
MUTTA PALVELUT TURVATAAN

 Sosiaali- ja terveyspalveluiden uudistuksen piti 

tuoda säästöjä ja tehokkuutta, mutta toisin kävi 

–  nyt meillä on tyhjät mitoituslupaukset ja pula 

niin rahasta kuin tekijöistä.

 Perussuomalaiset on hallituksessa lisännyt soten 

rahoitusta tänäkin vuonna kahdella miljardilla, 

mutta asioiden korjaaminen kestää aikansa – on 

opeteltava tekemään tehokkaammin.

 Perussuomalaiset ei vastuuta pelkää, vaan 

tähänkin tartutaan – ikääntyneet ja muutkin suo-

malaiset ansaitsevat vastinetta verorahoille.

 

TALOUDEN HAASTEET VAATIVAT 
UUDISTUKSIA

 Väestön ikääntyminen ja työikäisen väestön 

supistuminen luovat kestävyysvajetta.

 Kuntien ja hyvinvointialueiden on asetettava 

ydintehtävät etusijalle ja karsittava vähemmän 

tärkeää toimintaa.

 Talouskasvua voidaan edistää purkamalla 

 sääntelyä ja tukemalla yrittäjyyttä.

 

SUOMI EI KOTOUTA, MAAHANMUUTTAJA 
ITSE VASTAA KOTOUTUMISESTAAN

 Maahanmuutto ei ratkaise väestönkehityksen 

ongelmia eikä työvoiman saatavuutta.

 Kunta päättää nykyisin itse paljonko panostaa 

maahanmuuttajien kotouttamiseen– mikä on 

sinun kuntasi päätös?

 Kunnan päätehtävän pitää olla tavallisten 

 asukkaiden tarpeista huolehtiminen – 

 heitäkin on moneksi.

 Kunta- ja aluevaalit eli Suomen lähivaalit lähestyvät. Valitut valtuutetut 
päättävät kouluista, terveydenhuollosta, kaavoituksesta, liikenteestä – 

ylipäänsä sinua lähellä olevista asioista.

NYT PÄÄTETÄÄN SINUN 
ASIOISTASI!

LÄHIVAALIT 2025

Tutustu kunta- ja aluevaaliehdokkaisiin osoitteessa
www.perussuomalaiset.fi
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